
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 811
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 4ο Γυµνάσιο Τρικάλων και το 2ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Γλυκών Νερών, σελ. 839, 844

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 843, 844

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 406 έως 469, σελ.

812 – 828
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Υπουργών, σελ.

829 - 836
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 5 Νοεµβρίου 2018, σελ. 837
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
i. µε θέµα: «Ηλεκτρονικό περιβαλλοντικό µητρώο… µε χάρ-

τινο φάκελο», σελ. 838
ii. µε θέµα: «Σοβαρά προβλήµατα προκαλεί στους κατοί-

κους των Αγίων Θεοδώρων του Δήµου Ανδραβίδας-Κυλλή-
νης η λειτουργία µονάδας επεξεργασίας υποπροϊόντων
κρέατος», σελ. 840

β) Προς τον Υπουργό  Μεταναστευτικής Πολιτικής, µε
θέµα: ««Χρυσά κλειδιά» και απευθείας αναθέσεις για τους
πρόσφυγες», σελ. 842

γ) Προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα:
«Κυβερνητική παραπληροφόρηση, ότι προστατεύονται οι εγ-
γυητές των υπερχρεωµένων νοικοκυριών», σελ. 844

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ 

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 811 - 846

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 843, 844

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 842, 843, 844
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 840, 841, 842
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 844, 845
ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ Κ. , σελ. 838, 839
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 842, 843, 844
ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ Α. , σελ. 845, 846
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 838, 839, 840, 841, 842

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’

Παρασκευή 2 Νοεµβρίου 2018



Αθήνα, σήµερα στις 2 Νοεµβρίου 2018, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.07’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 1-11-2018
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της Κ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 1ης

Νοεµβρίου 2018, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Κύρωση της σύµβασης παραχώρησης µεταξύ του
Ελληνικού Δηµοσίου και της εταιρείας “ΓΑΙΑΟΣΕ Α.Ε. ΑΝΩΝΥΜΗ

ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΣΙΔΗΡΟΔΡΟΜΙΚΗΣ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΣ”, της
εταιρείας “ΘΡΙΑΣΙΟ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΑΝΩΝΥΜΗ
ΕΤΑΙΡΕΙΑ”, της εταιρείας “ΕΤΒΑ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΕΣ ΠΕΡΙΟΧΕΣ Α-
ΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ” και της εταιρείας “ΓΚΟΛΝΤΑΙΡ ΚΑΡΓΚΟ
ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΔΙΕΘΝΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΚΑΙ LOGISTICS ΑΝΩΝΥΜΟΣ
ΕΤΑΙΡΕΙΑ”, για την “ΑΝΑΠΤΥΞΗ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΟΥ ΚΕΝΤΡΟΥ
ΘΡΙΑΣΙΟΥ ΠΕΔΙΟΥ” και άλλες διατάξεις»).

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Μάριο Κάτση, Βουλευτή Θεσπρωτίας, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’

Παρασκευή 2 Νοεµβρίου 2018



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

812 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 2 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2018 813



814 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 2 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2018 815



816 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 2 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2018 817



818 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 2 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2018 819



820 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 2 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2018 821



822 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 2 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2018 823



824 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 2 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2018 825



826 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 2 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2018 827



828 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 2 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2018 829



830 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 2 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2018 831



832 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 2 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2018 833



834 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 2 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2018 835



836 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Κατ’ αρχάς επιτρέψτε µου να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο
επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 5 Νοεµβρίου 2018.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 109/29-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κιλκίς της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Γεωργαντά
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Καταγγελία σε βάρος του
Διοικητή του Νοσοκοµείου Κιλκίς για βιαιοπραγία σε εργαζό-
µενη».

2. Η µε αριθµό 100/25-10-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αττικής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ
κ. Παρασκευής (Εύης) Χριστοφιλοπούλου προς την Υπουργό
Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Με δεµένα χέρια η Ελληνική
Αστυνοµία ενώ ανθεί η παρανοµία στα ελληνικά πανεπιστήµια».

3. Η µε αριθµό 99/24-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Χρήστου
Παππά προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Επιτακτική
η ανάγκη αυξήσεως της στρατιωτικής θητείας».

4. Η µε αριθµό 115/30-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αν-
τιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Για τους απολυµένους εργα-
ζόµενους των Ενώσεων Αγροτικών Συνεταιρισµών (ΕΑΣ) Λάρι-
σας, Ελασσόνας, Φαρσάλων».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 110/29-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λάρισας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μάξιµου Χαρακόπου-
λου προς την Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Νέα
έξαρση των κρουσµάτων βίας από περιθωριακούς χώρους».

2. Η µε αριθµό 101/25-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ -
ΔΗΜΑΡ κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, µε θέµα: «Συνεπιµέ-
λεια τέκνων».

3. Η µε αριθµό 111/29-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αττικής του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Κα-
σιδιάρη προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Αδια-
φανής διαχείριση µυστικών κονδυλίων».

4. Η µε αριθµό 80/19-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ.
Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
µε θέµα: «Διαδικασία αδειοδότησης και αναδροµικής φορολόγη-
σης των εταιρειών διαδικτυακού στοιχηµατισµού».

5. Η µε αριθµό 77/17-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Μεσσηνίας κ. Δηµητρίου Κουκούτση προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Ανακεφαλαιοποίηση και ανα-
διάταξη του ελληνικού τραπεζικού τοµέα».

6. Η µε αριθµό 68/16-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Φθιώτιδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Σταϊκούρα προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Χρηµατοδότηση δράσεων
από προϊόντα εγκληµατικών ενεργειών κατά του ελληνικού δη-
µοσίου και διάθεση ποσού για κοινωνικούς σκοπούς».

7. Η µε αριθµό 55/11-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Κούζηλου προς την Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:
«Ανεξέλεγκτη η κατάσταση στο κέντρο φιλοξενίας προσφύγων
στον Σκαραµαγκά».

8. Η µε αριθµό 2/1-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη
Λαγού προς την Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:
«Αναίτια βία άσκησε η ΕΛ.ΑΣ. στη διαδήλωση της Θεσσαλονίκης
που διεξήχθη ενάντια στη Συµφωνία των Πρεσπών».

9. Η µε αριθµό 36/8-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Φθιώτιδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Σταϊκούρα προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Επισκόπηση δαπανών φο-

ρέων γενικής κυβέρνησης».
10. Η µε αριθµό 19/3-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Ηλείας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ.
Ιωάννη Κουτσούκου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα:
«Το υπόλοιπο του ταµείου Μολυβιάτη». 

11. Η µε αριθµό 17/2-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Αξιοποίηση του λογαρια-
σµού της εισφοράς του ν.128/75 για την αρωγή των πυρόπλη-
κτων της ανατολικής Αττικής».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα αναγνώσω
τις επίκαιρες ερωτήσεις του σηµερινού δελτίου, οι οποίες δεν θα
συζητηθούν.

Η πέµπτη µε αριθµό 74/16-10-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Κούζηλου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Ο σχεδιασµός για τη ναυτική
εκπαίδευση», δεν θα συζητηθεί.

Η όγδοη µε αριθµό 53/11-10-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Κούζηλου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Ενίσχυση του Λιµενικού Σώ-
µατος εν όψει θέσπισης ΑΟΖ και εξόρυξης υδρογονανθράκων
και φυσικού αερίου», δεν θα συζητηθεί.

Η ένατη µε αριθµό 20/3-10-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Κούζηλου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Συνεχίζεται η τουρκική προ-
κλητικότητα στο Αιγαίο», επίσης, δεν θα συζητηθεί.

Η έκτη µε αριθµό 81/22-10-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Μιχαήλ Τζελέπη προς τον Υπουργό Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης, µε θέµα: «Αδιέξοδη η κατάσταση της Ελλη-
νικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης (ΕΒΖ)», δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του Βουλευτή.

Η δεύτερη µε αριθµό 102/26-10-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Αργολίδας της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννη Μανιάτη προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Να γίνει ρύθµιση πε-
νήντα δόσεων από τη ΔΕΗ στους ΤΟΕΒ Ιρίων – Δρεπάνου - Ασί-
νης και τους άλλους ΤΟΕΒ», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος
του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Γεωργίου Στα-
θάκη. Αιτία: φόρτος εργασίας.

Η τρίτη µε αριθµό 114/30-10-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, µε θέµα: «Άµεση λήψη µέτρων προστασίας των
εργαζοµένων στο εργοστάσιο της “ΛΑΡΚΟ” στη Λάρυµνα Φθιώ-
τιδας για την αποφυγή εργατικών ατυχηµάτων», δεν θα συζητη-
θεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας κ. Γεωργίου Σταθάκη. Αιτία: φόρτος εργασίας.

Η δεύτερη µε αριθµό 1326/6-9-2018 ερώτηση του κύκλου των
αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Γεωργίου - Δηµη-
τρίου Καρρά προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
µε θέµα: «Απίστευτη αναλγησία της ΔΕΗ σε βάρος καταναλωτών
της, που συνοδεύεται και από αφάνταστη ταλαιπωρία τους στα
καταστήµατα της ΔΕΗ», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Γεωργίου Σταθάκη.
Αιτία: φόρτος εργασίας.

Η πρώτη µε αριθµό 107/29-10-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Λάρισας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρή-
στου Κέλλα προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων, µε θέµα: «Τεράστια κενά σε ειδική αγωγή – παράλληλη
στήριξη», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων κ. Κωνσταντίνου Γαβρόγλου.
Αιτία: φόρτος εργασίας.

Η τρίτη µε αριθµό 113/30-10-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας κ. Διαµάντως Μανωλάκου προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Μεγάλες ελλεί-
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ψεις διδακτικού προσωπικού στη Δευτεροβάθµια Εκπαίδευση
Πειραιά», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων κ. Κωνσταντίνου Γαβρόγλου.
Αιτία: φόρτος εργασίας.

Η τέταρτη µε αριθµό 90/23-10-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου της Βουλευτού Χαλκιδικής του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Αικατερίνης Ιγγλέζη προς τον Υπουργό
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ελλείψεις σε
διδακτικό προσωπικό στη Δευτεροβάθµια Εκπαίδευση στον
Νοµό Χαλκιδικής», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υ-
πουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων κ. Κωνσταντίνου
Γαβρόγλου. Αιτία: φόρτος εργασίας.

Επίσης, η πρώτη µε αριθµό 798/20-8-2018 ερώτηση του κύ-
κλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Λακωνίας της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Παραµονή και
αναβάθµιση της Νοσηλευτικής Σχολής του Πανεπιστηµίου Πε-
λοποννήσου στη Σπάρτη», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος
του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων κ. Κων-
σταντίνου Γαβρόγλου. Αιτία: φόρτος εργασίας.

Τέλος, η τέταρτη µε αριθµό 1048/30-8-2018 ερώτηση του κύ-
κλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου
Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, µε θέµα: «Να επιλυθεί το πρόβληµα που έχει προκύ-
ψει για τους επί πτυχίω φοιτητές του τµήµατος Πολιτικών Δο-
µικών Έργων της Σχολής Εφαρµογών του Τ.Ε.Ι. Κρήτης», δεν θα
συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων κ. Κωνσταντίνου Γαβρόγλου. Αιτία: φόρτος
εργασίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούµε τώρα στη συζή-
τηση των επικαίρων ερωτήσεων. Θα συζητηθούν τέσσερις επί-
καιρες ερωτήσεις, εκ των οποίων οι δύο πρώτες θα απαντηθούν
από τον Αναπληρωτή Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Σωκράτη Φάµελλο.

Αρχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 108/29-10-2018 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιώς της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Κατσαφάδου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ηλεκτρονικό Περιβαλ-
λοντικό Μητρώο… µε χάρτινο φάκελο».

Ορίστε, κύριε Κατσαφάδο, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, εδώ και τριάµισι χρόνια όχι µόνο εµείς µέσα

στο Κοινοβούλιο, αλλά και το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας
έχει καταλάβει τον τρόπο, µε τον οποίο πολιτεύεται η Κυβέρ-
νηση. Και, φυσικά, αυτός ο τρόπος δεν είναι τίποτα άλλο από το
να στηρίζεται σε µόνιµα ψέµατα ή σε µισές αλήθειες.

Φοβάµαι ότι αυτό ακριβώς συµβαίνει και µε το θέµα της επί-
καιρης ερώτησης, την οποία έχω καταθέσει για το Ηλεκτρονικό
Περιβαλλοντικό Μητρώο, σε συνδυασµό, βέβαια, µε την ανεπάρ-
κεια διαχείρισης και την ανεπάρκεια της διακυβέρνησης, η οποία
σας χαρακτηρίζει.

Θέλω να ελπίζω ότι µέσα απ’ αυτή την ερώτηση δεν θα απο-
δειχθεί ότι κλείνετε το µάτι σε κάποιους άλλους, κάτι το οποίο
θα σας εξηγήσω αµέσως µετά.

Στις 4 Ιουλίου, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, µετά βαΐων και κλάδων
ανακοινώσατε µια πολύ µεγάλη περιβαλλοντική µεταρρύθµιση,
η οποία έχει να κάνει µε το Ηλεκτρονικό Περιβαλλοντικό Μη-
τρώο. Και όντως είναι. Όµως, µας είπατε τη µισή αλήθεια, γιατί
ξεχνάτε προφανώς ότι αυτό είχε ξεκινήσει από την εποχή της
δικής µας κυβέρνησης, όταν δυστυχώς περάσαµε αυτές τις ρυθ-
µίσεις και αυτές τις διατάξεις, αλλά δεν µπορέσαµε να τις ολο-
κληρώσουµε, καθώς εσείς καταψηφίζατε, γιατί οδηγηθήκαµε σε
εκλογές.

Δεν µας λέτε, όµως -γιατί αυτή η αλήθεια όχι µόνο είναι µισή,
αλλά είναι και ακρωτηριασµένη-, γιατί υποχρεώνετε και ανοίγετε
την κερκόπορτα της έντυπης υποβολής των αρχείων σε µια υπο-
τιθέµενη πλήρως ηλεκτρονική διαδικασία.

Εδώ θα ήθελα να εξηγηθώ, κύριε Πρόεδρε. Όλα τα οποία προ-
βλέπονται σχετικά µε το Ηλεκτρονικό Περιβαλλοντικό Μητρώο

έχουµε πει ότι θα ήταν ηλεκτρονικά: σχέδια, µελέτες, δικαιολο-
γητικά, εγκρίσεις υπηρεσιών. Όµως, µε µια εγκύκλιο πριν από
λίγες µέρες το Υπουργείο ξαφνικά βάζει σε µια παράλληλη έν-
τυπη διαδικασία. «Μπορεί», λέει το Υπουργείο, «ο ενδιαφερόµε-
νος να υποβάλλει τον φυσικό φάκελο στην αρµόδια υπηρεσία».

Συγγνώµη, όµως, κύριε Υπουργέ, αυτό δεν ακυρώνει την ηλε-
κτρονική διαδικασία; Ποιο ήταν το νόηµα της ηλεκτρονικής δια-
δικασίας; Νοµίζω ότι ήταν να σταµατήσει η συνεχής επαφή µε-
ταξύ των ενδιαφεροµένων, των µελετητών και των υπηρεσιακών
παραγόντων. Δεν καταλαβαίνω, λοιπόν, για ποιον λόγο ανοίξατε
αυτό το παράθυρο. 

Φυσικά είµαι σίγουρος ότι θα ακούσουµε δικαιολογίες και κα-
τηγορίες από την πλευρά σας για την προηγούµενη κυβέρνηση.
Τα έχετε ήδη άλλωστε πει και σε δηµοσιογράφους πάνω σε αυτό
το θέµα. Εδώ, όµως, στο Κοινοβούλιο, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει
να λέµε αλήθειες και αλήθειες ολόκληρες και όχι µισές. 

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, κάτι ακόµα, κλείνοντας την
πρώτη µου τοποθέτηση.

Ειλικρινά θα ήθελα να µάθω για ποιον λόγο η Κυβέρνηση έβα-
λε την υποχρεωτική ψηφιακή υπογραφή σε έναν έντυπο φάκελο.
Αυτό πραγµατικά, αν δεν είναι αστείο, είναι τραγικό, κύριε
Υπουργέ. Θα ήθελα να µας εξηγήσετε για ποιον λόγο µπορεί και
µπαίνει η ηλεκτρονική υπογραφή σε έναν έντυπο φάκελο. Πρώτη
φορά το αντιµετωπίζουµε αυτό, πρώτη φορά το συναντάµε.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε, επειδή δώσατε και µια έντονη «πολιτική» -

σε εισαγωγικά- χροιά στην ερώτησή σας, να σας απαντήσω
αναγκαστικά, κύριε Κατσαφάδο, στο ίδιο επίπεδο.

Επειδή µάλλον έχετε πέσει θύµα παραπληροφόρησης από δη-
µοσιεύµατα, γιατί ασχοληθήκατε µε δηµοσιογράφους -και έτσι
µου είπατε τουλάχιστον ότι εγώ µίλησα µε δηµοσιογράφους-, να
σας ενηµερώσω και να σας παρουσιάσω µια ακόµα µεγάλη πε-
ριβαλλοντική καινοτοµία. Μάλλον, όµως, χρειάζεται να σας ενη-
µερώσω και για κάποια θέµατα, τα οποία ανήκαν στο θεσµικό
πλαίσιο και επί των προηγούµενων κυβερνήσεων.

Το Ηλεκτρονικό Περιβαλλοντικό Μητρώο είναι µια µεγάλη και-
νοτοµία την οποία δεν υλοποίησαν οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις. Πρέπει να σας πω ότι η υπουργική απόφαση για την περι-
γραφή της διαδικασίας από νόµο του 2011 έκανε τρία χρόνια να
γίνει. Για να καταλάβετε πόσο γρήγορα δούλευαν οι προηγού-
µενες κυβερνήσεις! Εµείς κατορθώσαµε και το υλοποιήσαµε.

Αναφερθήκατε σε µία εγκύκλιο, η οποία πράγµατι υπάρχει. Τι
λέει αυτή η εγκύκλιος; Η εγκύκλιος αυτή -την έχω µπροστά µου-
στις 10 Οκτωβρίου διευκρινίζει προς τις αρµόδιες αρχές ότι η
µόνη διαδικασία που οδηγεί στην περιβαλλοντική αδειοδότηση
είναι η υποβολή ηλεκτρονικά των µελετών µέσα από το Ηλεκτρο-
νικό Περιβαλλοντικό Μητρώο.

Αυτό που λέει, κύριε Πρόεδρε, η εγκύκλιος είναι ότι η µόνη
διαδικασία είναι του Ηλεκτρονικού Περιβαλλοντικού Μητρώου.
Άρα είναι απολύτως, θα έλεγα εγώ, µη τεκµηριωµένη -για να µην
πω κάτι άλλο- η δήλωση που λέει ότι υπάρχει και άλλη διαδικασία
bypass, η οποία εφαρµόστηκε µε αυτή την εγκύκλιο. Η εγκύκλιος
αυτή έγινε -προφανώς µε βάση τη νοµοθεσία- από ανώτατα στε-
λέχη του Υπουργείου. Δεν είναι υπογεγραµµένη από εµένα, αλλά
δεν θεωρώ ότι είναι λανθασµένη. Λέει ουσιαστικά στους πολίτες,
στους µελετητές και στις επιχειρήσεις πώς µπορούν να εφαρµό-
σουν αυτή την καινοτοµία του Ηλεκτρονικού Περιβαλλοντικού
Μητρώου, που πράγµατι εµείς πιλοτικά ξεκινήσαµε φέτος το κα-
λοκαίρι.

Μετατρέπεται, λοιπόν, η αδειοδοτική διαδικασία σε µια πλή-
ρως ηλεκτρονική πλατφόρµα και διευκρινίζεται ακόµη µια φορά
ότι µόνο από την ηλεκτρονική πλατφόρµα µπορεί να εκδίδονται
περιβαλλοντικές άδειες. Αυτό πρακτικά σηµαίνει ότι η υποβολή
και η διεκπεραίωση όλων των περιβαλλοντικών αδειοδοτήσεων,
η παρακολούθηση της διαδικασίας, οι γνωµοδοτήσεις των υπη-
ρεσιών, αλλά και οι αποδόσεις των επιχειρήσεων θα φαίνονται
πλέον στο Ηλεκτρονικό Περιβαλλοντικό Μητρώο. Και αναρωτιέ-
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µαι και εγώ µε τη σειρά µου µήπως η ερώτηση αυτή και το δηµο-
σίευµα που προηγήθηκε της ερώτησής σας αµφισβητεί το Ηλε-
κτρονικό Περιβαλλοντικό Μητρώο και τη διαδικασία γνώσης του
κοινού και των επιχειρήσεων της πραγµατικότητας για την υπερ-
βολική αδειοδότηση.

Έτσι τώρα πια ο µελετητής, οι περιβαλλοντικές υπηρεσίες, οι
φορείς αλλά και η κοινωνία µπορούν να ενηµερώνονται όχι µόνον
για την αδειοδότηση αλλά και για τη διαδικασία περιβαλλοντικής
απόδοσης, µε όλες τις πληροφορίες για τη λειτουργία των επι-
χειρήσεων, κάτι το οποίο δεν τόλµησαν οι προηγούµενες κυβερ-
νήσεις, όχι γιατί η επιχειρηµατικότητα είναι κακή, αλλά γιατί
ήθελαν να τακτοποιήσουν µερικούς επιχειρηµατίες δικούς τους,
στους οποίους έδιναν και δάνεια µε αέρα. Το Ηλεκτρονικό Περι-
βαλλοντικό Μητρώο, λοιπόν, τώρα υλοποιείται µαζί µε Εθνικό
Μητρώο Παραγωγών, µαζί µε µία διάφανη διαδικασία αδειοδο-
τήσεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Και κυριολεκτικά και εµένα µε βάζετε να αναρωτηθώ -γιατί
αναρωτηθήκατε και εσείς, αλλιώς δεν θα έµπαινα στο δίληµµα-
αν κάποιοι ανησυχούν. Τι κάνει, λοιπόν, το Ηλεκτρονικό Περιβαλ-
λοντικό Μητρώο; Δεν επιβάλλει παράλληλο χειρόγραφο και έν-
τυπο σύστηµα. Κύριε Πρόεδρε, να καταγραφεί ότι µόνο µε τη
διαδικασία του Ηλεκτρονικού Περιβαλλοντικού Μητρώου -το ξε-
καθαρίζει αυτό η εγκύκλιος- µόνο µε την ηλεκτρονική υποβολή,
µπορεί να εκδοθεί άδεια.

Λέει όµως και τι γίνεται µε τις µελέτες που υποβλήθηκαν µέχρι
τις 10 Οκτωβρίου -ορίζει τη µεταβατικότητα- και τι γίνεται µε τις
µελέτες που υποβάλλονται µετά τις 10 Οκτωβρίου. Είναι µια δια-
δικασία –το λέω γιατί το ρωτάτε και αυτό- που θα κρατήσει το
πολύ δύο µήνες. Για ποιον λόγο; Γιατί πολύ απλά δεν έχουν απο-
κτήσει όλοι οι µελετητές ακόµη το δικαίωµα και τη δυνατότητα
της ψηφιακής υπογραφής και βέβαια γιατί τα περιφερειακά συµ-
βούλια, στα οποία αποστέλλονται για γνωµοδότηση, δεν µπο-
ρούν ακόµα να διαχειριστούν ψηφιοποιηµένα αρχεία. Μόνο γι’
αυτόν τον λόγο γίνεται και το διευκρινίζει η εγκύκλιος.

Άρα να µη δώσουµε µεγαλύτερο µέγεθος σε κάτι πολύ απλό,
µεταβατικό για διευκόλυνση των γνωµοδοτήσεων των περιφερει-
ακών συµβουλίων και των υπογραφών των µελετητών, το οποίο
γίνεται µε µόνη οδό την ηλεκτρονική αδειοδότηση των επιχειρή-
σεων. Θα επανέλθω στη δεύτερη τοποθέτησή µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κατσαφάδο,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το 2014 η προηγούµενη κυβέρνηση ήταν

έτοιµη να προχωρήσει στο ηλεκτρονικό πρωτόκολλο, αλλά δυ-
στυχώς κάποιοι εκείνη την εποχή δεν το ψήφιζαν. Έρχεστε, λοι-
πόν, τρεισήµισι χρόνια µετά, µε πολύ µεγάλη χρονοκαθυστέ-
ρηση, µε καθυστέρηση τρεισήµισι ετών -και δεν είναι η πρώτη
φορά, σε πάρα πολλά θέµατα που έχουν σχέση όχι µόνο µε µνη-
µονιακές διατάξεις, µε τις οποίες θα σκίζατε όλα τα µνηµόνια,
αλλά τελικά φέρνετε και άλλα, έρχεστε- και κάνετε τις µεταρρυθ-
µίσεις που εσείς οι ίδιοι καταψηφίζατε.

Το Ηλεκτρονικό Περιβαλλοντικό Μητρώο που συζητάµε σή-
µερα είναι µια από αυτές τις µεταρρυθµίσεις που το 2014 εσείς
είχατε καταψηφίσει. Θα δεχθώ, αυτό που λέτε αυτή τη στιγµή,
ότι θα δώσουµε µια παράταση άλλων δύο µηνών. Αυτό δεν εί-
πατε;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Μόνο µε το Ηλεκτρονικό Περιβαλλοντικό
Μητρώο είπα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Με συγχωρείτε, αµφισβη-
τείτε ότι κάποια σχέδια κατατίθενται ως hard copy αυτή τη στιγ-
µή; Δεν το αµφισβητείτε.

Είπατε, όµως, ότι υπάρχει µια µεταβατική περίοδος, ότι τα
συµβούλια δεν είναι ακόµα έτοιµα, δεν έχουν εξοικειωθεί και δεν
έχει ολοκληρωθεί το σύστηµα. Θα ήθελα, λοιπόν, µια ξεκάθαρη
δέσµευση από εσάς για το πότε κάποιος που θέλει να περάσει
µια περιβαλλοντική µελέτη, αυτό θα το κάνει µόνο µέσω ηλεκτρο-
νικής διαδικασίας και δεν θα υπάρχει φυσικός φάκελος, δεν θα
υπάρχει καµµία άλλη διαδικασία που θα είναι µη ηλεκτρονική.

Θέλω να ρωτήσω και κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ. Νοµίζω ότι
αναθέσατε σε µια εταιρεία από τη Θεσσαλονίκη να φτιάξει το σύ-
στηµα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Δεν ξέρω. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Νοµίζω ότι είναι µια εταιρεία
στη Θεσσαλονίκη. Δυστυχώς από ό,τι φαίνεται δεν µπορεί να το
ολοκληρώσει. Δεν λειτουργεί ολοκληρωµένα, αυτή τη στιγµή
τουλάχιστον που συζητάµε.

Αλήθεια, αναρωτιέµαι γιατί επιλέξατε αυτόν τον τρόπο, δη-
λαδή να κάνετε ως δηµόσιο έργο µια τέτοια διαδικασία, κάτι το
οποίο θα είναι κοστοβόρο για το σύνολο της ελληνικής κοινω-
νίας; Προφανώς, ο µόνος λόγος που υπάρχει είναι για να το ανα-
λάβει µια ιδιωτική εταιρεία, ενώ την ίδια στιγµή το ίδιο Υπουργείο
και ο κ. Σταθάκης έχει επιλέξει έναν καλύτερο τρόπο για να µπο-
ρέσουν να εφαρµοστούν αυτά τα συστήµατα.

Προφανώς γνωρίζετε -γιατί ήσασταν και εσείς εκεί- µια άλλη
µεταρρύθµιση που είχε ξεκινήσει η δική µας κυβέρνηση, την
οποία ολοκληρώσατε µετά από τρεισήµισι χρόνια και αυτή είναι
η συνεργασία του Υπουργείου µε το Τεχνικό Επιµελητήριο για
την ηλεκτρονική έκδοση οικοδοµικών αδειών, η οποία παρέχεται
ως ανταποδοτική υπηρεσία µόνο σε όσους την χρησιµοποιούν.
Γιατί, λοιπόν, το κόστος να το επωµίζονται όλοι οι πολίτες και να
µην το επωµίζονται µόνο όσοι θέλουν να κάνουν περιβαλλοντικές
µελέτες;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα να σας ρωτήσω και κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ, το
οποίο είναι σηµαντικό. Θα µπορούσατε να διαβεβαιώσετε την
Εθνική Αντιπροσωπεία ότι όλα τα δεδοµένα του συστήµατος, τα
οποία σχεδίασε και λειτουργεί η συγκεκριµένη ιδιωτική εταιρεία,
είναι ασφαλή, είναι διαλειτουργικά και επικοινωνούν µε όλα τα
συστήµατα της δηµόσιας διοίκησης εκτός από το Taxisnet, το
οποίο χρησιµοποιείται ευρέως για την εγγραφή;

Κλείνοντας –επιτρέψετε µου µισό λεπτό µόνο, κύριε Πρόεδρε-
να σας πω ότι αυτή η µεταρρύθµιση, την οποία εµείς ξεκινήσαµε
το 2014 και εσείς την καταψηφίζατε, µία µεταρρύθµιση µε την
οποία συµφωνούµε απόλυτα, θα πρέπει να είναι απολύτως ηλε-
κτρονικά, να αποσαφηνιστεί το πρόβληµα που υπάρχει µε τη
συγκεκριµένη εγκύκλιο, να δώσετε ένα συγκεκριµένο και σαφές
χρονοδιάγραµµα ότι όλα θα γίνονται ηλεκτρονικά και να αντιλη-
φθούµε ότι, αν όλοι είµαστε υπέρ των µεταρρυθµίσεων, πρέπει
να έχουµε και την τόλµη και τη βούληση να µπορέσουµε να τις
υπηρετήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου, τριάντα µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 4ο Γυµνάσιο από τα ωραία Τρίκαλα.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Θα µιλήσω πολύ περιληπτικά, γιατί έτσι
και αλλιώς τα περισσότερα τα είπα στην αρχική µου τοποθέτηση.

Η περίοδος από την έναρξη εφαρµογής –από το καλοκαίρι δη-
λαδή- του Ηλεκτρονικού Περιβαλλοντικού Μητρώου έχει χρησι-
µοποιηθεί, κύριε Κατσαφάδο, για να µπορέσουµε να εξασφαλί-
σουµε την απόλυτη εµπιστευτικότητα, τη σύνδεση των ενδιαφε-
ροµένων µέσω Taxisnet, την ταυτοποίηση των προσώπων που
µπορούν να µπουν στο σύστηµα και την ψηφιακή υπογραφή
αλλά και να µπορέσουµε να λύσουµε τη διαλειτουργικότητα των
βάσεων, όπως και εσείς περιγράψατε, για να µπορεί να είναι συν-
δεδεµένο µε τις υπόλοιπες υπηρεσίες.

Πολύ περιληπτικά να σας πω ότι υπάρχει ήδη εγκεκριµένο
έργο -γιατί ρωτήσατε για αυτό- από το Υπουργείο Ψηφιακής Πο-
λιτικής για την επέκταση του Ηλεκτρονικού Περιβαλλοντικού Μη-
τρώου, παραδείγµατος χάριν στον τοµέα της επιθεώρησης
περιβάλλοντος και υπάρχει και ήδη προετοιµασµένο τεχνικό δελ-
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τίο, για να γίνει αυτή η ένταξη και η εκκίνηση υλοποίησης εντός
του επόµενου έτους.

Επίσης, µέσα στο Πράσινο Ταµείο υπάρχει χρηµατοδότηση για
τη συντήρηση του Ηλεκτρονικού Περιβαλλοντικού Μητρώου, πε-
ρίπου 200.000 ευρώ για τέσσερα έτη, οπότε θα υπάρχουν και πε-
ρισσότερες προσαρµογές στο λογισµικό, περαιτέρω επέκταση
και κέντρο εξυπηρέτησης από ειδικό επιστήµονα.

Δεν επιτρέπεται, όµως, να συγχέετε τη συνεργασία που έ-
χουµε µε το Τεχνικό Επιµελητήριο για τις ηλεκτρονικές πολεο-
δοµικές άδειες ή για τις δηλώσεις αυθαιρέτων µε µία δοµή η
οποία είναι απολύτως του Υπουργείου, λειτουργεί εντός του
Υπουργείου και µε την οποία εξασφαλίζεται και όλη η εµπιστευ-
τικότητα των στοιχείων.

Το ότι προφανώς συνεργάζονται επιστήµονες, επιχειρηµατίες
ή ιδιωτικές επιχειρήσεις για την εκπόνηση µελετών ή τµήµατος
του λογισµικού είναι κάτι το οποίο συµβαίνει σε όλον τον ανε-
πτυγµένο κόσµο -απορώ πώς δεν το γνωρίζετε-, δεν είναι ιδιο-
κτησία τους η βάση δεδοµένων, δεν τη διαχειρίζονται αυτοί. Είναι
του Υπουργείου, ανήκει στις δικές µας διευθύνσεις και τη διαχει-
ριζόµαστε εµείς.

Και για να µην κατατίθενται στην Εθνική Αντιπροσωπεία στοι-
χεία τα οποία δεν αντιστοιχούν στην πραγµατικότητα, θέλω να
σας πω πάρα πολύ απλά ότι η υποβολή έντυπου τεύχους µελε-
τών για τη διαδικασία και της διαβούλευσης στα περιφερειακά
συµβούλια περιλαµβάνεται στην υπουργική απόφαση 1649/45/
2014 µε υπογραφές του κ. Μιχελάκη και του κ. Μανιάτη το 2014.
Σας ενηµερώνω, για να µην κατηγορείτε την Κυβέρνησή µας για
κάτι που έχουν επιλέξει οι προηγούµενες κυβερνήσεις.

Εµείς το Ηλεκτρονικό Περιβαλλοντικό Μητρώο θα το κάνουµε
πλήρως ψηφιακό. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίζουµε µε την

τρίτη µε αριθµό 115/18-7-2018 ερώτηση του κύκλου των αναφο-
ρών και ερωτήσεων της Βουλευτού Α’ Αθηνών του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λιάνας Κανέλλη προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Σοβαρά προβλήµατα
προκαλεί στους κατοίκους των Αγίων Θεοδώρων του Δήµου Αν-
δραβίδας - Κυλλήνης η λειτουργία µονάδας επεξεργασίας υπο-
προϊόντων κρέατος».

Ορίστε, κυρία Κανέλλη, έχετε τον λόγο.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Θέλω να δηλώσω -θα το συµµεριστεί ο

Υπουργός και όλοι σας- ότι κάθε φορά που έρχεται αυτό το θέµα
ως ερώτηση -έχουµε ξανακαταθέσει και δεν έχει απαντηθεί, αυτή
ήταν γραπτή, δεν απαντήθηκε και την επικαιροποίησα- ειλικρινά
σάς λέω αισθάνοµαι άσχηµα και σωµατικά. Επειδή έχω επισκε-
φθεί την περιοχή, χρειάζεται να πάρω χάπι για το στοµάχι για να
έρθω, για να µην αναγουλιάσω.

Δεν υπάρχει µισός άνθρωπος εδώ µέσα, αλλά και απ’ έξω που
µας ακούει που να αντέχει στο σπίτι του, ακόµα και σε απόσταση
δεκαπέντε µέτρων, πτώµα σκοτωµένης γάτας ή σκύλου που να
αναδύει πτωµαΐνη για παραπάνω από µισή ώρα. Θα πάρει τηλέ-
φωνο, θα κάνει ό,τι µπορεί. Δεν αντέχεται η µυρωδιά πτωµαΐνης.

Θα αναφερθώ τώρα σε µια περιοχή όπου υπάρχει µονάδα
Rendering, δηλαδή επεξεργασίας υποπροϊόντων κρέατος, χωρίς
φίλτρα -ένα δίµηνο τα έβαλαν, µετά από παρέµβαση του Υπουρ-
γείου-, µε άπειρες καταγγελίες, µε αναδυόµενη µυρωδιά πτωµαΐ-
νης σε ακτίνα οκτώ έως δέκα χιλιοµέτρων, µε κατοίκους οι οποίοι
δεν ζουν απλά, αλλά κοιµούνται, ξυπνούν, πλένονται, τρώνε µε
τη µυρωδιά της πτωµαΐνης. Έχουν γίνει καταγγελίες.

Τα υπόλοιπα από αυτή την επεξεργασία πέφτουν σε ρέµα που
περνάει από αρδευτική περιοχή µε το νερό της οποίας καλλιερ-
γούνται λαχανικά. Εάν σας καταθέσω -και θα καταθέσω σήµερα-
ακόµα και τις τελευταίες µετρήσεις, θα σας σηκωθεί η τρίχα. 

Σε αυτή την περιοχή, για παράδειγµα, το επιτρεπτό όριο στο
νερό του ρέµατος είναι τα διακόσια κολοβακτηρίδια και έχουν
µετρηθεί πέντε χιλιάδες, για να µην αναφέρω τα υπόλοιπα. Θα
τα καταθέσω στην ερώτησή µου.

Καπάκι σε αυτό, από τις αναθυµιάσεις έχουµε θάνατο στις 22
Αυγούστου εργαζοµένου εκεί, τριάντα δύο χρονών, πατέρα δύο
παιδιών, ο οποίος βρέθηκε στη δεξαµενή από τις αναθυµιάσεις.
Αυτό συµβαίνει και στους βόθρους. Φανταστείτε την πτωµαΐνη!

Στη Ρουάντα, που είχα την ατυχία της ζωής µου να µυρίσω
πτωµαΐνη, δεν µπορούσαµε να πλησιάσουµε στα δύο χιλιόµετρα.
Καταλαβαίνετε τι είναι να συµβαίνει αυτό σε µονάδα που εκτίθεν-
ται στον ήλιο και µε ζέστη εντόσθια και κοµµάτια, ζωικά υπολείµ-
µατα, τα οποία δεν είναι µόνο της περιοχής, είναι υπολείµµατα
από όλη την Ελλάδα.

Είναι ιταλική επένδυση, είναι ό,τι άλλο θέλετε. Ο ιδιοκτήτης
δεν µένει καν εκεί. Μένει σε απόσταση. Σας το λέω, τον είδα. Οι
κάτοικοι είναι υποχρεωµένοι να ζουν. Μια φορά που έβαλαν δύο
φίλτρα κόντρα στο κέρδος τους, επί δύο µήνες δεν µύριζε.

Δεν µπορεί να µην υπάρχει κάτι. Υπάρχουν κανονισµοί της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, µετρήσεις, αποφάσεις των αρµοδίων Υπουρ-
γείων ότι αυτό είναι αφόρητο. Δεν γίνεται τίποτα. Πέθανε ένας
άνθρωπος, έχουµε 2 Νοεµβρίου και δεν βγήκε πόρισµα για τον
θάνατό του. Δεν έχει βγει. Δεν υπήρχε ιατροδικαστής και έκατσε
µία εβδοµάδα το πτώµα µέχρι να κατέβει στο ψυγείο. Πέθανε
µέσα στην πτωµαΐνη και δεν έχει βγει η τοξικολογική και το πό-
ρισµα.

Τι να βάλω µε τον νου µου; Δεν µπορώ να το διαχειριστώ. Δεν
είναι ο Υπουργός Περιβάλλοντος υπεύθυνος για το ότι δεν έχει
εκδοθεί πόρισµα, αλλά αν είχε συµβεί ένας θάνατος σε έναν
βόθρο κάτω από αυτές τις συνθήκες, θα το είχατε κλείσει το µα-
γαζί. Πώς το λένε;

Δεν ξέρω πώς να το διαχειριστώ. Σας το λέω ειλικρινά. Δεν το
ξέρω. Ξεπερνάει τα όρια της αντοχής και της αγανάκτησής µου.
Ξέρω ότι είναι µια πολύ µεγάλη µονάδα, βγάζει πάρα πολλά χρή-
µατα σε µια περιοχή όπου οι κάτοικοι ζουν, αναπνέουν, τρώνε.
Είναι µέσα στη λιµνοθάλασσα του Κοτυχίου αυτό το πράγµα.
Πήγα στη συνεδρίαση, είδα τον κόσµο. Δεν υπάρχει αντίρρηση,
δεν είναι θέµα πολιτικής εκµετάλλευσης. Είναι «κάντε κάτι». Είναι
ο πρώτος θάνατος και θάνατος από βρώµα. Όταν οι διεθνείς µε-
τρήσεις λένε ότι η αντοχή του ανθρώπου στη δυσοσµία -έχουν
ειδικές µονάδες µέτρησης- είναι εκατό, στην περιοχή που σας
λέω είναι χίλια. Δεν έχω τίποτε άλλο να πω. Θέλω να µου πείτε τι
θα κάνετε. Ειλικρινά σας το λέω: Θέλω να µου πείτε τι θα κάνετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, ορί-
στε, έχετε τον λόγο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Κυρία Κανέλλη, έχουµε ξανασυζητήσει
το θέµα και επιλέξαµε να το συζητήσουµε πάλι και εσείς βέβαια
µε την ερώτησή σας. Δεν το υποτιµώ, είναι σωστή η πρωτοβου-
λία σας.

Πρέπει να σας πω ότι εγώ πήγα στην περιοχή, έχω συναντηθεί
µε τους κατοίκους εκεί -ήµουν φέτος, τον Φεβρουάριο του 2018-
ενηµερώθηκα και από τους ίδιους απευθείας και από τους νοµι-
κούς τους συµπαραστάτες για τα ζητήµατα.

Είµαι υποχρεωµένος να σας αναφέρω και για τυπικούς λόγους
όλα όσα έχουν γίνει, παρ’ ότι τα ζητήµατα του θανάτου εργαζο-
µένου και του αποτελέσµατος του ελέγχου της νεκροψίας που
πρέπει να γίνει δεν αφορούν το Υπουργείο στο οποίο υπηρετώ,
αλλά ταυτόχρονα δεν περιλαµβάνονται και στην ερώτησή σας.

Παρακαλώ, για το ζήτηµα αυτό γνωρίζω ότι βρίσκεται σε εξέ-
λιξη ακόµα η έρευνα και δεν έχει ολοκληρωθεί. Δεν γνωρίζω τα
αίτια, ξέρω ότι έγινε εν ώρα εργασίας, ότι έγινε στην περιοχή της
εργασίας του συγκεκριµένου εργοστασίου, δεν γνωρίζω όµως
κανένα από τα αποτελέσµατα του πορίσµατος. Δεν µε ρωτήσατε
κιόλας, αλλά δεν τα έχω και στη διάθεσή µου. Ένα τηλέφωνο που
έκανα µου επιβεβαίωσε ότι δεν υπάρχει ακόµα αποτέλεσµα ως
προς τον θάνατο του εργαζοµένου. Έγινε, πάντως, εν ώρα ερ-
γασίας σε αυτές τις περιοχές που είπατε και ήταν, µάλιστα και
νεαρής ηλικίας το θύµα, τριάντα δύο χρόνων, αν δεν κάνω
λάθος.

Όσον αφορά, όµως, στο τι έχουµε κάνει εµείς, υπάρχουν σο-
βαρά ζητήµατα και προβλήµατα µε τέσσερις διαφορετικές τρο-
ποποιήσεις περιβαλλοντικών όρων της επιχείρησης. Η επιχείρη-
ση έχει τέσσερις τροποποιήσεις. Η τελευταία έγινε τον Απρίλιο
του 2017, σχεδόν τις µέρες που συζητούσαµε την πρώτη ερώ-
τηση, αν δεν κάνω λάθος.

Εµείς έχουµε διαπιστώσει ότι υπάρχει σοβαρή παράβαση κα-
νόνων της νοµοθεσίας γι’ αυτές τις τέσσερις τροποποιήσεις πε-
ριβαλλοντικών αδειών και για τον λόγο αυτό, µετά την ερώτηση
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που κάναµε µαζί οι δυο µας, υπάρχει επίσηµο έγγραφο πλέον
δικό µου προς τις αρµόδιες υπηρεσίες τον Ιούνιο του 2017 που
παρουσιάζει τις τροποποιήσεις, καθώς και τις σχέσεις τους µε
το άρθρο 6 του ν.4014.

Εµείς έχουµε βάλει ερώτηµα αν έχουν εφαρµοστεί οι διατάξεις
του νόµου. Υπάρχει ζήτηµα, δηλαδή, εδώ. Η αποκεντρωµένη
πρέπει να σας οµολογήσω ότι δεν έχει απαντήσει, κάτι το οποίο
αποτελεί για εµένα σοβαρό ζήτηµα και το δηλώνω στην Αντιπρο-
σωπεία δηµόσια, ενώ οφείλει ως δηµόσια υπηρεσία. Δεν έχει
απαντήσει ούτε στο έγγραφο του Υπουργού για τις τροποποι-
ήσεις που έγιναν σε αντίθεση ή σε υπέρβαση ή σε υποτίµηση
προβλέψεων του νόµου. Είναι ένα ζήτηµα το οποίο το κρατάµε.

Το λέω και για τον έλεγχο της δηµόσιας διοίκησης, κυρία Κα-
νέλλη.

Ως προς το δεύτερο, όσον αφορά στην περιφέρεια και τον
δήµο, το Υπουργείο µας έχει στείλει επιθεωρητές πολλαπλώς και
έχει κάνει πέντε ελέγχους ήδη στην επιχείρηση. Με αυτούς τους
πέντε ελέγχους έχει επιβάλει πρόστιµα ύψους περίπου, από ό,τι
βλέπω από τα έγγραφα που µου έχουν χορηγήσει οι υπηρεσίες,
72.000 ευρώ. Προφανώς, οι παραβάσεις αφορούν µη λειτουργία
µονάδων αδρανοποίησης, ανεξέλεγκτη διάθεση στερεών απο-
βλήτων, µη σύννοµη αποθήκευση αποβλήτων και µη σύννοµη
διαχείριση υγρών αποβλήτων.

Υπάρχει, λοιπόν -και επιβεβαιώνω και εγώ τις δηλώσεις σας-
παραβίαση των κανόνων του περιβάλλοντος που προσβάλλει και
τα θέµατα του περιβάλλοντος και τα θέµατα της δηµόσιας υ-
γείας. 

Γι’ αυτόν τον λόγο, εµείς έχουµε ζητήσει εγγράφως προς τον
δήµο να αποξηλώσει και να αποκαλύψει αγωγό, ο οποίος ανευ-
ρέθη ότι διαθέτει παράνοµα τα λύµατα σε παρακείµενο ρέµα.
Δεν έχει γίνει κάτι τέτοιο από τον δήµο και θεωρώ ότι αυτό απο-
τελεί καθυστέρηση αρµοδιότητας και συναρµοδιότητας και από
τον Δήµο Ανδραβίδας - Κυλλήνης. Υπάρχει ζήτηµα και από την
περιφέρεια, διότι αρµόδια υπηρεσία για τη διακοπή της αδειοδό-
τησης, για την άρση της άδειας λειτουργίας, εφόσον διαπιστώ-
νονται και από το Υπουργείο παραβάσεις στους κανόνες περι-
βάλλοντος, είναι η αντίστοιχη Διεύθυνση Ανάπτυξης της Περιφέ-
ρειας Δυτικής Ελλάδος.

Προς αυτές τις υπηρεσίες έχουν γίνει οι απαραίτητες επικοι-
νωνίες εκ µέρους µας και το Σώµα Επιθεωρητών έχει δηλώσει
εγγράφως -άρα πάλι η Υπηρεσία του Υπουργείου µας- να απο-
ξηλωθεί ο αγωγός και να ελεγχθούν ταυτόχρονα µε παρουσία
των υπηρεσιών όλες αυτές οι εργασίες. 

Δυστυχώς, πρέπει να σας πω ότι η µερική αποκάλυψη του
αγωγού και η σφράγισή του, που δηλώνεται µε έγγραφο που έχω
σήµερα στη διάθεσή µου, έγινε χωρίς την παρουσία των υπηρε-
σιών του Υπουργείου και χωρίς να µας ενηµερώσουν. Γι’ αυτόν
τον λόγο πρέπει να σας πω ότι εµείς ενηµερώσαµε πλέον την Ει-
σαγγελία Πρωτοδικών και το Πταισµατοδικείο, διότι πρέπει και
εµείς να καλύψουµε τις υποχρεώσεις µας. Εδώ και ένα οκτάµηνο
έχει γίνει η ενηµέρωση του Πρωτοδικείου και της Εισαγγελίας
από το Πταισµατοδικείο, όπως γνωρίζω.

Πάντως, το 2017 έγινε, κυρία Κανέλλη, όπως γνωρίζω από τα
έγγραφά µου. 

Το τελευταίο που µπορώ να σας πω για να κλείσω την ενηµέ-
ρωση, γιατί τα είπα όλα εισαγωγικά και δεν χρειάζεται να πω
πολλά µετά, είναι ότι η περιφέρεια στις 20 Ιουλίου µάς ζήτησε
να ενεργοποιήσουµε την ανάληψη δράσης -όπως λέγεται βάσει
της νοµοθεσίας- για την εφαρµογή της περιβαλλοντικής ευθύ-
νης. 

Εδώ πρέπει να πω ότι εµείς απαντήσαµε εγγράφως στις 10 Αυ-
γούστου –πολύ πρόσφατα, µετά την πρώτη ερώτησή σας πρέπει
να οµολογήσω, αλλά στο έγγραφο της περιφέρειας- ότι αυτό
αποτελεί αρµοδιότητα της Περιφερειακής Επιτροπής Αντιµετώ-
πισης Περιβαλλοντικών Ζηµιών. Δηλαδή, είναι αρµοδιότητα της
περιφέρειας που πρέπει να την ασκήσει και το έχουµε κάνει εγ-
γράφως. Αυτά τα έγγραφα µπορεί να τα έχετε. Απαιτείται, λοι-
πόν, ανάληψη δράσης.

Ως εκ τούτου, λοιπόν, θέλω συµπερασµατικά να σας πω ότι
συµφωνώ απολύτως ότι υπάρχει παραβίαση των κανόνων του πε-
ριβάλλοντος. Έχουν ενηµερωθεί και οι δικαστικές αρχές και

οφείλουν να αναλάβουν τις ευθύνες τους τόσο η αποκεντρωµένη
διοίκηση που ενηµερώθηκε µετά τη δική σας ερώτηση µε έγ-
γραφο δικό µου τον Ιούλιο, όσο και η περιφέρεια που ενηµερώ-
θηκε ξανά τον Αύγουστο, αλλά και ο δήµος που ενηµερώθηκε
για την αποκάλυψη του αγωγού. Υπάρχει παραβίαση κανόνων
νοµιµότητας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κυρία Κανέλ-
λη, έχετε τον λόγο.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ.
Η απάντηση είναι παραλυτική. Με παραλύει η απάντηση. Έχω

δίκιο; 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Μα, για µένα είναι πραγµατικότητα.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Τα κάνατε σωστά; Εγώ να το δεχθώ µέχρι

στιγµής. Μιλώ γι’ αυτά που σας αναλογούν. Έχω µπροστά µου
µια ερώτηση που µου λέτε ότι δεν σας ρώτησα για τον θάνατο. 

Θα ήθελα να διευκρινίσω -προσέξτε παρακαλώ πάρα πολύ-
χωρίς να σας καθιστώ υπεύθυνο, ότι αυτή ήταν γραπτή υποβλη-
θείσα. Ξέρετε, λοιπόν, ότι εάν δεν απαντηθεί, όταν επανέλθει
πρέπει να είναι ακριβώς η ίδια και δεν µπορείς να προσθέσεις τί-
ποτα. Άρα είµαι θύµα του Κανονισµού και δεν είναι έλλειψη που
δεν σας έχω ρωτήσει.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Σαφέστατα.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεύτερον, να σας πω για τον χρόνο τον
οποίο βάζετε, δηλαδή στις 10 Αυγούστου που κάνετε εσείς την
παρέµβαση. Ο θάνατος έρχεται στις 22 Αυγούστου. Αυτή η γρα-
πτή ερώτηση είναι κατατεθειµένη από εµάς…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Τον Ιούλιο. Το είπαµε.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Τον Ιούλιο. 
Εποµένως µεταξύ µιας ερώτησης µετά από µια παρέµβαση

έχουµε έναν θάνατο. Τον θάνατο αποκλείεται να µην τον πληρο-
φορηθήκατε. Αποκλείεται! Δεν είναι δυνατόν, γιατί όπως τον πλη-
ροφορήθηκα εγώ, θα µπορούσατε να τον πληροφορηθείτε και
εσείς. Ας υποθέσουµε ότι κάποιος µε πήρε εµένα, γιατί ενδια-
φέρθηκα για την περιοχή. Γράφτηκε παντού! Γράφτηκε στα µίν-
τια! Εσείς έχετε παρέµβει στον εισαγγελέα. Το γεγονός είναι ότι
δεν έχει βγει ακόµα πόρισµα για τον θάνατο από τότε που πα-
ρεµβήκατε εσείς. 

Έρχεστε και µου λέτε και το ανατριχιαστικό ποσό που τους
έχετε βάλει, το τραγικό πρόστιµο των 72.000 ευρώ! Τόσο κάνει
αυτός ο θάνατος; Τι σηµαίνει ότι δεν έχει βγει πόρισµα; Αν χρει-
αστεί να αποζηµιωθεί η οικογένεια, από πού θα αποζηµιωθεί
χωρίς πόρισµα; Πώς θα ρυθµιστεί το συνταξιοδοτικό ενδεχοµέ-
νως της γυναίκας µε τα δύο παιδιά; 

Θέλετε να το προχωρήσω; Ο άνθρωπος, ο νεκρός έχει όνοµα:
Άγγελος Φιλιππόπουλος. Από τα δύο του παιδιά το ένα χρήζει
ιδιαίτερης φροντίδας. Δεν έχει βγει ένα πόρισµα γι’ αυτόν τον
θάνατο και δεν έχει υπάρξει, έχοντας δίκιο οι κάτοικοι, έχοντας
δίκιο οι υπηρεσίες, έχοντας επιβάλει πρόστιµα, έχοντας ειδοποι-
ηθεί η εισαγγελία. Και δεν έχει γίνει τίποτα, διότι το µυστικό κρύ-
βεται σε έναν αγωγό διοχέτευσης, παράνοµα ανοιγµένο, ο ο-
ποίος είναι κατασκευής του 1973, δηλαδή τον καιρό της χούντας.
Και γι’ αυτόν τον αγωγό ουδείς έχει αρµοδιότητα στην περιοχή
και µπορεί να πλησιάσει. 

Μου λέτε εσείς ότι άνοιξαν και έκοψαν ένα κοµµάτι του αγω-
γού χωρίς την παρουσία των αρµοδίων. Και εγώ έρχοµαι να σας
πω κάτι χειρότερο: Ότι όταν πέθανε ο άνθρωπος, αυτοί που
σπεύσανε να τον δούνε και όταν πήγαν µετά να τον παραλάβουν
επισήµως τον νεκρό, εκ των πραγµάτων τον είχαν ανασύρει, τον
είχαν γδύσει, τον είχαν φέρει σε µια κατάσταση που φέρεται κά-
ποιος εργαζόµενος ανάµεσα στους άλλους.

Πιστέψτε µε, σας λέω ειλικρινά, αυτό δεν επιτρέπει σε κανέναν
µας εδώ µέσα να µπορεί να µιλήσει για ατζέντα, για θέµατα πε-
ριβάλλοντος, για εφαρµογή των αρχών, για κράτος, για δικαιο-
σύνη, για δράση της Αστυνοµίας, για σύµπραξη όλων των αρ-
µοδίων φορέων. Και είµαστε υπόλογοι. Εγώ αισθάνοµαι υπό-
λογη, πώς να σας το πω; Θεωρώ ότι αυτή η πτωµαΐνη µε κυνη-
γάει, σας κυνηγάει, κυνηγάει τους πάντες. Έπρεπε µε το τέλος
αυτής της συζήτησης, αυτή τη στιγµή που µιλάµε, να κινηθεί η
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εισαγγελία από µόνη της, πώς να σας το πω; Η Αστυνοµία να ση-
κωθεί να πάει µε τα χαρτιά εκεί. Μπαίνουµε σε προεκλογική πε-
ρίοδο περιφερειακών και δηµοτικών εκλογών. Στην ιδέα ότι αυτό
µπορεί να γίνει αντικείµενο προεκλογικής εκστρατείας µε µικρο-
πολιτικά κριτήρια, ντρέποµαι να αναφερθώ στην έννοια «πολι-
τική» και «πολίτης». Αυτό ξεπερνάει τα όρια.

Σας καταλογίζω ένα πράγµα, κύριε Φάµελλε: Δεν µπορεί να
µου λέτε ότι έχουν δίκιο οι κάτοικοι, ότι έχει δίκιο η ερώτηση, να
είσαστε µαζί µου σε αυτή την ερώτηση και στα αποτελέσµατά
της και να έρχεστε εδώ και να µου λέτε ότι ως Κυβέρνηση -εγώ
είµαι Βουλευτής αυτή τη στιγµή- δεν µπορείτε να κάνετε τίποτα
επί του πρακτέου.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Δεν το είπα αυτό.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεν µπορείτε. Το ένα γιατί δεν το γνωρί-
ζετε, το άλλο γιατί δεν είναι αρµοδιότητά σας, το άλλο γιατί πάει
στον δήµο, το άλλο γιατί πάει στην περιφέρεια, το άλλο γιατί η
εισαγγελία κοιµάται. Αυτό µου είπατε.

Σας καλώ να µου πείτε: «Μοιράζοµαι την ευθύνη αυτή τη στιγ-
µή, χωρίς να είµαι εκτελεστικό όργανο». Δεν µπορεί να µην µπο-
ρεί να γίνει κάτι. Διότι εγώ δεν θα µοιραστώ µαζί σας την ευθύνη
ότι δεν υπάρχει πολιτική βούληση για να γίνει κάτι τέτοιο.

Ευχαριστώ.
Καταθέτω και τα έγγραφα στα οποία αναφέρθηκα.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Λιάνα Κανέλλη καταθέτει για

τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Πολύ σύντοµα, κύριε Πρόεδρε.

Είναι τραγική η απώλεια ζωής, ιδιαίτερα εν ώρα εργασίας, ε-
νός οικογενειάρχη µε µικρά παιδιά.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Από βρώµα.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Δεν θα το διαχειριστώ µε πολιτικούς
όρους, κυρία Κανέλλη. Θα παρακαλούσα να το κάνουµε όλοι σε
αυτή την Αίθουσα.

Προφανώς από τη µεριά της πολιτείας θα υπάρχει η απαραί-
τητη κάλυψη και όσον αφορά την ασφάλιση των παιδιών και όσον
αφορά τα ασφαλιστικά δικαιώµατα της χήρας του θύµατος. Και
για οποιοδήποτε άλλο ζήτηµα θα είµαστε µαζί εκεί για να το κα-
λύψουµε. Και δεν αναφέροµαι µόνο στον εαυτό µου. Αναφέροµαι
σε όλη την Εθνική Αντιπροσωπεία.

Δεύτερο ζήτηµα, όσον αφορά το θέµα του αγωγού: Θα σας
καταθέσω, για να το έχετε κι εσείς υπ’ όψιν σας, το έγγραφο µε
ηµεροµηνία 14-9-2017 του Δήµου Ανδραβίδας - Κυλλήνης, που
αναφέρεται στην καταστροφή και σφράγιση του αγωγού. Παρ’
ό,τι δεν έγινε παρουσία µας -το είπα εξαρχής στην πρωτοµιλία
µου- και το θεωρώ έλλειµµα το ότι δεν έγινε παρουσία των επι-
θεωρητών περιβάλλοντος, όχι προσωπικά ηµών, να σας το κα-
ταθέσω για να είστε τουλάχιστον ενήµερη ότι ο αγωγός αυτός
δεν δουλεύει πια και είναι σφραγισµένος, τουλάχιστον σύµφωνα
µε τις δηλώσεις που υπάρχουν.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας κ. Σωκράτης Φάµελλος καταθέτει για τα Πρακτικά
το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Από εκεί και πέρα, δεν σας είπα ότι δεν µπορούµε να κάνουµε
τίποτα. Προφανώς αναλαµβάνουµε την ευθύνη που µας αναλογεί
στο επίπεδο της πολιτείας και του Υπουργείου. Το είπα ήδη. Η
ενηµέρωση της Εθνικής Αντιπροσωπείας γίνεται από τη µεριά
της ευθύνης. Δεν γίνεται από τη µεριά της ανευθυνότητας. 

Σας είπα, λοιπόν, ότι πολύ πριν συµβούν τα περιστατικά αυτά,
πριν κατατεθεί η ερώτησή σας, εκ µέρους µας ο φάκελος πήγε
στην Εισαγγελία Πρωτοδικών από το Σώµα Επιθεωρητών µε όλα
τα δεδοµένα. Άρα η δική µας παρέµβαση και προς την εισαγγε-
λία και τη δικαιοσύνη έχει γίνει. Και έγινε πριν την ερώτησή σας
τη δεύτερη, όχι πριν την πρώτη.

Επιπλέον, εγώ θεωρώ ότι µια ιδέα, η οποία δηµιουργείται εδώ
και ίσως αφορά όλους µας για να τη συζητήσουµε, πέραν του τι
διαθέτει η πολιτεία στα χέρια της ως µέτρα παρέµβασης, είναι
και ο έλεγχος της δηµόσιας διοίκησης. Θεωρώ, λοιπόν, ότι και
προς την αποκεντρωµένη διοίκηση και προς την περιφέρεια και
προς τον δήµο θα πρέπει το Υπουργείο µας να αναλάβει µια
πρωτοβουλία ελέγχου δηµόσιας διοίκησης για το αν οι ανώτατοι
υπάλληλοι, τα στελέχη, κάνουν καλά τη δουλειά τους για να προ-
στατεύσουν τα συµφέροντα του πολίτη. 

Όσον αφορά τη συνέχιση λειτουργίας της επιχείρησης, σ’
αυτό σας βεβαιώνω ότι θα υπάρχουν και πολιτικές παρεµβάσεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε τώρα

στη συζήτηση της δεύτερης µε αριθµό 104/29-10-2018 επίκαιρης
ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Θεόδωρου Παπαθεο-
δώρου προς τον Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής, µε θέµα:
«”Χρυσά κλειδιά” και απευθείας αναθέσεις για τους πρόσφυγες». 

Θα απαντήσει ο Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτικής κ. Δη-
µήτριος Βίτσας.

Κύριε Παπαθεοδώρου, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πράγµατι αντικείµενο αυτής της ερώτησης

είναι αυτή η «βιοµηχανία», κατά την άποψή µου, απευθείας ανα-
θέσεων συµβάσεων στο πλαίσιο των εκτάκτων συνεχών αναγκών
στη διαχείριση του προσφυγικού. 

Την είδατε την ερώτηση. Εστιάζω σε µια από τις αποφάσεις
τις οποίες εκδώσατε εσείς ο ίδιος στις 21 Σεπτεµβρίου του 2018
και αφορά στη µίσθωση είκοσι επτά δωµατίων, συνολικά εκατόν
είκοσι κλινών, στο ξενοδοχείο «SAMARINA RESORT DESIGN
CHALET», διάρκειας επτά µηνών, από τις 30 Σεπτεµβρίου του
2018 έως 30 Απριλίου του 2019, στη Σαµαρίνα του Νοµού Γρε-
βενών, για το συνολικό ποσό, µε απευθείας ανάθεση, των
252.000 ευρώ. Εκείνη την ηµέρα εκδώσατε πολλές αποφάσεις
αντίστοιχες των 160.000 ευρώ, των 118.000 ευρώ, έξι τον αριθµό,
για µια σειρά από άλλα ξενοδοχεία.

Γιατί ενδιαφέροµαι για το συγκεκριµένο και γιατί το αναδει-
κνύω; Το αναδεικνύω, κύριε Υπουργέ, διότι πέρα από το γεγονός
ότι παρατηρώ ότι έχετε δεσµεύσει 1 εκατοµµύριο για το 2018 και
ισόποσο για το 2019, µου κάνει εντύπωση το γεγονός ότι προσ-
διορίζετε ως τόπο µετεγκατάστασης των προσφύγων ένα πολυ-
τελές ξενοδοχείο, πεντάστερο αν δεν απατώµαι, σε υψόµετρο
χιλίων εξακοσίων µέτρων στο χωριό Σαµαρίνα, αποκοµµένο από
οποιαδήποτε άλλη πρόσβαση πλην αυτής της τουριστικής. Και,
βεβαίως, διερωτώµαι για τον σχεδιασµό που κάνει το Υπουργείο
τρία-τριάµισι χρόνια µετά τη διαχείριση της κρίσης του προσφυ-
γικού, όταν ακόµα και σήµερα καταφεύγει στην έκδοση αποφά-
σεων για απευθείας αναθέσεις συµβάσεων είτε για τη σίτιση είτε,
όπως είναι εδώ, για την εγκατάσταση των προσφύγων.

Υπάρχουν ερωτηµατικά όχι µόνο για τον σχεδιασµό, αλλά και
για τη συγκεκριµένη επιλογή που έγινε στα Γρεβενά και στο συγ-
κεκριµένο ξενοδοχείο. Παρακαλώ για την απάντησή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Κύριε Παπαθεοδώρου, κατά τη γνώµη µου, θα αρκούσε
ένα τηλεφώνηµα στο Υπουργείο και µια συνοµιλία πέντε λεπτών
για να σας δώσω απάντηση. Εσείς, όµως, αποφασίζετε τον
τρόπο µε τον οποίο θα απασχολήσουµε το Κοινοβούλιο.

Εγώ θα αναφερθώ στο σύνολο της ερώτησής σας. Επιµένετε
στην αρχή στην επικοινωνιακή λέξη «κολαστήριο της Μόριας».
Δεν έχετε πάει στη Μόρια.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Σας παρακαλώ, κύριε Υπουρ-
γέ!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Ή αν έχετε πάει, γιατί ξέρω ότι έχετε πάει, δεν έχετε αντι-
µετωπίσει την πραγµατικότητα εκεί. Αλλιώς θα λέγατε κολα-
στήριο, έναν χώρο στον οποίο όλοι είναι εµβολιασµένοι, έναν
χώρο στον οποίο προσφέρονται στα παιδιά υπηρεσίες εκπαίδευ-
σης, έναν χώρο εντός του οποίου λειτουργεί σχολή εκµάθησης
µουσικών οργάνων; 
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Εγώ πάντοτε λέω ότι είναι µια οριακή και δύσκολη κατάσταση,
η οποία έχει να κάνει µε τις ροές. Διότι διαφορετικά πώς µπορεί
κανείς να ανταποκριθεί σε επίπεδο κριτικής, όταν από τη Μόρια
έχουν φύγει από τις αρχές του χρόνου δώδεκα χιλιάδες -έχει
αρθεί ο γεωγραφικός περιορισµός σε δώδεκα χιλιάδες ανθρώ-
πους- και έχουν έλθει στην ηπειρωτική Ελλάδα, και άλλοι πεντα-
κόσιοι άνθρωποι έχουν επιστραφεί είτε µε τη συµφωνία Ευρω-
παϊκής Ένωσης - Τουρκίας είτε µε εθελοντική επιστροφή στις
πατρίδες τους, στις χώρες καταγωγής τους;

Εµείς θα είµαστε εκεί και θα συνεχίσουµε να προσπαθούµε. Η
κατάσταση, βέβαια, στη Μόρια είναι πολύ καλύτερη από ό,τι ήταν
στις αρχές του Σεπτεµβρίου. Στο τέλος του Νοεµβρίου θα είναι
ακόµα καλύτερη, ώσπου να φθάσουµε στο σηµείο µηδέν.

Στο δεύτερο κοµµάτι της ερώτησής σας τι προτείνετε; Προ-
σπαθώ κι εγώ να καταλάβω.

Είναι δύσκολη η κατάσταση στη Μόρια. Ποια διαδικασία πρέ-
πει να ακολουθούµε; Να τους παίρνουµε από τη Μόρια και να
τους πηγαίνουµε σε ένα πεδινό περιβάλλον, µετά να τους ανε-
βάζουµε σε ένα ορεινό περιβάλλον κ.λπ.; Είναι σοβαρά πράγ-
µατα αυτά;

Τρίτον, θα πω αυτά που θα σας απαντούσα από το τηλέφωνο.
Τον Ιούλιο του 2018 -και λόγω των αυξηµένων ροών και λόγω του
γεγονότος ότι το αποθεµατικό σε θέσεις φιλοξενίας είχε εξαντ-
ληθεί από τη µεγάλη ροή του Απριλίου µέσω του Έβρου- η Υπη-
ρεσία Πρώτης Υποδοχής και Ταυτοποίησης έβγαλε εκδήλωση
ενδιαφέροντος για ενοικίαση χώρων, καταλυµάτων και ξενοδο-
χείων σε όλη την Ελλάδα.

Ανταποκριθήκαν εννέα ξενοδοχεία της περιοχής των Γρεβενών
–και θέλω να ευχαριστήσω και τον περιφερειάρχη αλλά και τις
τοπικές αρχές και, βεβαίως, και τους επιχειρηµατίες για τη συµ-
βολή τους- µερικές εκατοντάδες καταλύµατα στην περιοχή της
Βόλβης και ένα κατασκευασµένο για ιατρικό τουρισµό θέρετρο
στη Στυλίδα. Το θέρετρο της Στυλίδας µε µια έννοια δεν έγινε
δεκτό γιατί δεν ήταν έτοιµο και εµείς το είχαµε µεγάλη ανάγκη.

Την διαδικασία τώρα λόγω της υπηρεσιακής αδυναµίας της
Υπηρεσίας Πρώτης Υποδοχής και Ταυτοποίησης την ανέλαβε η
Διεύθυνση Προστασίας Προσφύγων και Μεταναστών, η οποία τι
έκανε; Έκανε -και εσείς το ξέρετε, γιατί είστε έγκριτος νοµικός-
απευθείας διαπραγµάτευση. Και έτσι είναι και το σωστό. Δεν θα
κάνεις διαγωνισµό. Δεν έχεις κάτι για το οποίο ο ένας θα έχει ψη-
λότερη τιµή, ο άλλος χαµηλότερη τιµή. Θέλεις να φιλοξενήσεις,
να βάλεις σε κάποια καταφύγια ανθρώπους. Καταλήχθηκε και µε
τους εννέα ξενοδόχους στα Γρεβενά η τιµή να είναι 10 ευρώ ανά
κλίνη, γιατί συνάδελφός σας από το ΚΙΝΑΛ έκανε κάτι δικές του
αριθµητικές πράξεις. Οι κλίνες καθορίζονται από την άδεια του
ΕΟΤ. Με αυτόν τον τρόπο θα έλεγε κανένας ότι προχωρήσαµε,
για να µην επαναλάβω αυτά που είπατε.

Αυτή τη στιγµή αυτό το ποσό δεν επιβάρυνε επιπλέον τον κρα-
τικό προϋπολογισµό, δηλαδή, βγήκε από τον προϋπολογισµό
που έχει το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής και δεν ζητή-
σαµε άλλα χρήµατα, ενώ συγχρόνως κάναµε αίτηµα προς την
Ευρωπαϊκή Ένωση, ώστε να συµπεριληφθεί και µε αυτή την έν-
νοια να µας επιστραφούν. Πάει καλά αυτή η διαδικασία.

Αυτή τη στιγµή που µιλάµε και µε δική µας συµφωνία και πίεση
και συµφωνία µε την αντίστοιχη επιτροπή, δηλαδή µε τον κ.
Αβραµόπουλο και την DigiHome, γίνεται µια αντίστοιχη προσπά-
θεια µε παραγγέλλοντα τον Διεθνή Οργανισµό Μετανάστευσης
και µε τη δική µας υποστήριξη για κάποιες άλλες χιλιάδες θέσεις
σε όλη την Ελλάδα.

Φαντάζοµαι πως κατανοείτε ότι το πρόβληµα δεν είναι πού
είναι, αλλά οι συνθήκες και οι κάτοικοι του χωριού της Σαµαρίνας
δεν νιώθουν αποµονωµένοι. Συγχρόνως έχουν παρθεί όλα τα
µέτρα, να υπάρχει εύκολη πρόσβαση από όλα τα καταλύµατα
προς το κέντρο της πόλης. Και µάλιστα εάν ήσασταν -όπως πλη-
ροφορήθηκα δεν ήσασταν- στη γιορτή της 28ης Οκτωβρίου, θα
βλέπατε τους ανθρώπους που µένουν στα Γρεβενά σε σύµπνοια
µε τους πρόσφυγες και µετανάστες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ ολοκληρώστε. Σας έχω δώσει τριπλάσιο χρόνο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Με συγχωρείτε, δεν το πρόσεξα.

Θα ήθελα να κλείσω µε αυτό και στα υπόλοιπα θα αναφερθώ
στη δευτερολογία µου. Ακριβώς τα ίδια και ίσως και κάποια άλλα
καταλύµατα είχε χρησιµοποιήσει προηγούµενα το 2017 η
UNHCR, η Ύπατη Αρµοστεία του ΟΗΕ σε διαφορετική τιµή πολύ
µεγαλύτερη, δηλαδή, αυτό εννοώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Παπα-
θεοδώρου, έχετε τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά
µε εκπλήσσετε. Με εκπλήσσετε, γιατί ένα τηλέφωνο να είχατε
κάνει στον διοικητή του ΚΥΤ στη Μόρια, θα σας είχε πει ότι έχω
πάει τρεις φορές, την τελευταία πριν από εικοσιπέντε µέρες µε
την κ. Γεννηµατά.

Ίσως εσείς να χρειάζεται να δείτε λίγο, εάν είναι κολαστήριο
ή όχι, εάν ζουν µικρά παιδιά δίπλα σε ένα φράκτη σε πλαστικές
σκηνές, εάν πέρα από τις ακατάλληλες συνθήκες -δεν υπάρχει
πέραν του ΚΕΕΛΠΝΟ καµµία παροχή ιατρικής βοήθειας, γιατί
έχουν φύγει όλες οι µη κυβερνητικές οργανώσεις και είναι απ’
έξω, διότι θεωρούν ότι εκεί έχουν υπάρξει εγκληµατικές ενέρ-
γειες, κακοποιήσεις παιδιών, βιασµοί- εάν είχατε µιλήσει, όπως
µίλησα εγώ, µε µητέρα η οποία κατασκήνωσε έξω από την Αστυ-
νοµία για να µην της κλέψουν το νεογέννητο παιδί, εάν πηγαίνατε
στο σχολείο και βλέπατε ότι από τα τρεις χιλιάδες παιδιά µέσα
ήταν, δυστυχώς, µόνο δέκα.

Κάνουν καταπληκτική δουλειά οι άνθρωποι που είναι εκεί, αλλά
οι συνθήκες είναι απάνθρωπες και έχουν καταγγελθεί από όλες
τις µη κυβερνητικές οργανώσεις και από τους Γιατρούς Χωρίς
Σύνορα. Αν τα είχατε δει αυτά τα πράγµατα, δεν θα ξεκινάγατε
έτσι. Τη Μόρια όπως και τα άλλα ΚΥΤ τα γνωρίζω πάρα πολύ
καλά και τα επισκέπτοµαι κατά διαστήµατα. 

Πάµε σε αυτά που δεν είπατε, τώρα. Λοιπόν, τελειώσατε και
είπατε ότι «κοιτάξτε να δείτε εµείς διαπραγµατευτήκαµε µε 10
ευρώ το άτοµο και η Ύπατη Αρµοστεία» -θα σας πω εγώ το νού-
µερο- ήταν µε 36 ευρώ το άτοµο. Δηλαδή τι ακριβώς κάνει το
Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής; Real Estate; Πήγατε και
νοικιάσατε χιονοδροµικό. 

Το συγκεκριµένο ξενοδοχείο, κύριε Υπουργέ, είναι στην κο-
ρυφή της Βασιλίτσας, στα χίλια εξακόσια µέτρα. Εγώ δεν έχω
αντίρρηση µε αυτό το οποίο είπατε, διότι, πράγµατι, όπως έχει
δηµοσιευθεί από τον Ιούλιο, ήρθε ο Περιφερειάρχης κ. Καρυπί-
δης και σας είπε ότι κάλεσε τους ξενοδόχους της περιοχής, να
υποδεχθούν στα καταλύµατά τους τους πρόσφυγες έναντι µιας
διαπραγµάτευσης που έκαναν µαζί σας. Εσείς τι έχετε, δηλαδή;
Έχετε έναν κουµπαρά και µοιράζετε χωρίς να ξέρετε ή χωρίς να
αξιολογείτε, εάν σε ένα χιονοδροµικό κέντρο είναι το κατάλληλο
µέρος για να στεγάσετε Σύριους οι οποίοι έφυγαν από τη Μόρια;
Αυτό δεν το αξιολογείτε; Εκτός και αν κάνει -σας λέω- επέκταση
τουριστικής περιόδου το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής
για λογαριασµό του Υπουργείου Τουρισµού. Γιατί κάτι άλλο δεν
βλέπω. Το να µη µας πείτε ότι «ξέρετε, πράγµατι, ίσως να µην τα
υπολογίσαµε καλά», γιατί σε ένα δωµάτιο όπου είπατε ότι υπάρ-
χουν από πέντε έως επτά κλίνες, ξέρετε πόσο µας κάνει η ενοι-
κίαση του δωµατίου τον µήνα, µε το δικό σας ποσό; Τρία επί
πέντε, χίλια πεντακόσια. Τρεις εφτά είκοσι µία. Θεωρείτε ότι τα
2.100 ευρώ τον µήνα είναι διαπραγµάτευση; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Υπουργέ, θα µας εξηγήσετε ποιος είναι ο σχεδιασµός,
σύµφωνα µε τον οποία επιλέξατε τη συγκεκριµένη περιοχή για
εξακόσιους ή επτακόσιους πρόσφυγες για έξι µήνες; Γιατί ξέρετε
κάτι; Αν υπάρχει ένας κουµπαράς µε πολλά λεφτά αυτή τη στιγ-
µή, κάποια στιγµή τα λεφτά θα τελειώσουν. Εγώ δεν είµαι καθό-
λου σίγουρος, µετά τις καταγγελίες µας, ότι η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή θα θεωρήσει επιλέξιµη αυτή τη δαπάνη, η οποία δεν έχει
καµµία έννοια σκοπιµότητας και καµµία έννοια -αν θέλετε- αντα-
ποδοτικότητας. Απλούστατα είχατε τα χρήµατα και πήγατε και
νοικιάσατε αυτά τα δωµάτια. 

Για τους επιχειρηµατίες της περιοχής, δεν λέω, επωφελές
είναι, αλλά το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής αυτή τη
δουλειά κάνει; Αυτή είναι η στόχευσή του; Αυτά είναι τα κριτήρια;
Γιατί ξέρετε τα χρήµατα αυτά δεν είναι µόνο για τη στέγαση -η
σίτιση είναι από άλλο κονδύλι- αλλά είναι και για την ένταξη. Στο
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χιονοδροµικό θα δηµιουργηθεί, παραδείγµατος χάριν, δοµή εκ-
παίδευσης για τα παιδιά αυτά, για να µπορούν όσοι από αυτούς
τους πρόσφυγες θέλουν, να παρακολουθήσουν µαθήµατα ελλη-
νικών; Εκεί θα υπάρχουν υπηρεσίες υγείας, όταν σύµφωνα µε τις
πληροφορίες µας όταν έχει χιόνι στο χιονοδροµικό, η πρόσβαση
ιατρικού προσωπικού είναι δύσκολη; Μήπως ξέρετε το γεγονός
ότι όταν ήρθαν µε το πούλµαν για να εγκατασταθούν στο συγκε-
κριµένο…;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην κάνουµε την
ερώτηση επερώτηση όµως.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ωραία. Ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε σε µισό λεπτό. 

Όταν ήρθαν οι πρόσφυγες, αρνήθηκαν να κατέβουν στο συγ-
κεκριµένο ξενοδοχείο στη Σαµαρίνα που σας αναφέρω. 

Αυτό το οποίο βλέπω είναι το εξής: Εξηγήστε µας πώς µε
απευθείας αναθέσεις µπορούν να φεύγουν χωρίς κανέναν σχε-
διασµό τόσα πολλά χρήµατα; Γιατί ξέρετε; Όταν µιλάµε για σκάν-
δαλο στο προσφυγικό, αυτά ψάχνει η OLAF. Δεν ψάχνει κάτι
άλλο. Ψάχνει για ποιον λόγο δώσατε 252.000 ευρώ σε έναν επι-
χειρηµατία, για να στεγάσει εκατόν είκοσι επτά ανθρώπους στο
ξενοδοχείο του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν σας δώσω τον
λόγο κύριε Υπουργέ, έχω να ανακοινώσω το εξής:

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολου-
θούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµε-
τείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας»
που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής είκοσι δύο µαθητές και
µαθήτριες και µία συνοδός εκπαιδευτικός από το 2ο Δηµοτικό
Σχολείο Γλυκών Νερών. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Κύριε Παπαθεοδώρου, να κρατήσετε τη δευτερολογία σας
για να την ξαναδιαβάσετε. Και θα δείτε τι έχετε πει. Εγώ θέλω να
σας πω το εξής. Τι µας λέτε; Ότι έχουµε πολύ κακές συνθήκες
στη Μόρια, αλλά γιατί τους πηγαίνετε σε πολύ καλές συνθήκες;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Στο χιονοδροµικό γιατί τους
πάτε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Τι λέτε; Ότι για παράδειγµα δεν είναι καλό να πηγαίνουν
στη Βασιλίτσα και στο χιονοδροµικό Έλληνες; Κάτι πρέπει να
µας πείτε. Πήραµε οκτακόσιους ανθρώπους από τη Μόρια και
από αλλού και τους πήγαµε στο Γρεβενά. Και τι εφεύρηµα είναι
αυτό περί δωµατίου; Ένα δωµάτιο για παράδειγµα στο συγκε-
κριµένο ξενοδοχείο κοστίζει περίπου για έναν µήνα 3.000 ευρώ.
Δεν το ξέρετε;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Το ξέρω πολύ καλά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Το ξέρετε πολύ καλά, γιατί πιθανώς να το έχετε επισκεφτεί
κιόλας.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Το έχω πληροφορηθεί. Απ-
λώς δεν έχει δουλειά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Δεν έχει σηµασία αυτό το πράγµα. Δεν έχει δουλειά τον
χειµώνα; Ξέρετε χιονοδροµικό που να µην έχει δουλειά τον χει-
µώνα; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Για ρωτήστε κι εσείς.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Άρα εγώ λέω ότι µε συµφωνία όπως µε τη Βόλβη και όχι
όπως µε τη Στυλίδα, που κάναµε µε τους τοπικούς επιχειρηµα-
τίες -τους οποίους και ευχαριστώ- βρήκαµε µία λύση. Στο επό-
µενο χρονικό διάστηµα θα έχουµε, και µε την εκδήλωση εν-
διαφέροντος που κάνει ο ΔΟΜ, και άλλες λύσεις. Έτσι θα απο-
φορτιστούν τα νησιά και συγχρόνως θα έχουµε χρόνο να δηµι-
ουργήσουµε µονιµότερες δοµές είτε σε διαµερίσµατα είτε σε
κέντρα φιλοξενίας. Τελειώσαµε µε αυτό.

Πάµε τώρα στα οικονοµικά. Είναι δυνατόν να το λέτε µόνος
σας; «Μετά τη δικιά µας καταγγελία δεν θα είναι επιλέξιµη η αί-
τησή σας στην επιτροπή;»

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Προφανώς.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Αυτό κάνετε; Προσπαθείτε, δηλαδή, να δηµιουργήσετε εµ-
πόδια σε σχέση µε τη χρηµατοδότηση των προγραµµάτων; 

Κύριε Παπαθεοδώρου, το είπατε και είπατε και «προφανώς».
Άρα αυτή είναι η αντιπολίτευση η οποία έχει και τέτοιο χαρα-
κτήρα; Συνεχίστε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Απόφασή σας είναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Τρίτον, εµείς θα συνεχίσουµε να προσπαθούµε για τους
όρους φιλοξενίας και να τους διαµορφώνουµε ακόµα καλύτερα,
παρά το γεγονός ότι γνωρίζουµε ότι η ανακατανοµή στην Ευ-
ρώπη λύνει το πρόβληµα.

Τέταρτον, σας είπα κάτι και, πραγµατικά, είστε έγκριτος νοµι-
κός και πολύ καλός, έτσι δεν είναι; Δεν θέλω να αυτοπαρουσιά-
σετε τον εαυτό σας, σας το λέω εγώ. Είναι δυνατόν να µην
ξέρετε ότι είναι άλλο πράγµα η απευθείας ανάθεση και άλλο η
διαπραγµάτευση µετά από εκδήλωση ενδιαφέροντος; Το ξέρετε,
βεβαίως το ξέρετε. Μπορεί να το έχετε κάνει και µάθηµα.

Όταν ολοκληρωθεί η διαπραγµάτευση, κύριε Παπαθεοδώρου,
τι κάνεις; Κάνεις διαγωνισµό; Όχι, κάνεις ανάθεση. Το ξέρετε
αυτό. Εδώ δεν έχουµε να αγοράσουµε πορτοκάλια, δεν έχουµε
να αγοράσουµε αυτοκίνητα. Έχουµε να βάλουµε ανθρώπους σε
σπίτια. Μόνος σας είπατε τη διαφορά ανάµεσα στο τι πληρωνόν-
τουσαν οι ίδιοι άνθρωποι πριν από έναν χρόνο και τι διαπραγµα-
τεύτηκε το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής. Τι είναι τώρα
αυτά τα πράγµατα; Έτσι είναι.

Αν η καταλληλότητα αυτών των δοµών είναι δεδοµένη και αν
έχετε πάει –που λέτε ότι δεν έχετε πάει- στην Βασιλίτσα, µια
χαρά, θα έλεγε κανείς, διαµένει κάποιος εκεί. Και εγώ θα πρό-
τεινα και θα πρόκρινα και στους Έλληνες να την επισκεφτούν.
Πρέπει να σας πω ότι θα ασκήσουµε πίεση από το Υπουργείο
Μεταναστευτικής Πολιτικής και προς άλλα Υπουργεία, και ευελ-
πιστώ και στη δική σας συνδροµή, να υπάρξουν και άλλα προ-
γράµµατα ανάπτυξης της περιοχής, γιατί πέραν των χρήµατων
που θα δοθούν για τη διαµονή στα Γρεβενά, διαµορφώνεται και
µια κατάσταση πρόσθεσης περίπου κατ’ ελάχιστον 80.000 ευρώ
τον µήνα στην τοπική αγορά, γιατί αυτοί οι άνθρωποι δεν τρώνε
µε catering, αλλά µαγειρεύουν, αγοράζουν τα πράγµατα. Γι’
αυτό, άλλωστε, η τιµή που πληρώνει ο ΔΟΜ, που πληρώνει δη-
λαδή η Ευρωπαϊκή Επιτροπή όσον αφορά την εστίαση, είναι
πάρα πολύ µικρή.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Φτάνουµε αισίως

στην τελευταία ερώτηση, στην οποία θα απαντήσει ο Αναπληρω-
τής Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης κ. Στέργιος Πιτσιόρ-
λας.

Ακολουθεί η έβδοµη µε αριθµό 92/23-10-2018 επίκαιρη ερώ-
τηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Δηµοκρατι-
κής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Γεωργίου - Δηµητρίου
Καρρά προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα:
«Κυβερνητική παραπληροφόρηση, ότι προστατεύονται οι εγγυη-
τές των υπερχρεωµένων νοικοκυριών».

Τον λόγο έχει ο κ. Καρράς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, όταν ψηφίστηκε ο νόµος για τα υπερχρεωµένα

νοικοκυριά το 2010, προέκρινε ότι οι εγγυητές δεν θα προστα-
τεύονται ταυτόχρονα µε τους δανειολήπτες εάν οι τελευταίοι ζη-
τήσουν την έννοµη προστασία. Στη διαδροµή η διάταξη αυτή
αποδείχθηκε ιδιαίτερα σκληρή για τους εγγυητές, για τον λόγο
ότι συνήθως στα µικρά στεγαστικά δάνεια, εγγυητής είναι η ίδια
η οικογένεια, είναι ο σύζυγος, η σύζυγος, το παιδί, ο πατέρας,
όπως ζητούσαν οι τράπεζες για να έχουν την παροχή µιας προ-
σωπικής εγγύησης.

Κατόπιν αυτού όταν η κρίση αυτή γιγαντώθηκε και φτάσαµε
πλέον στην µεγάλη κατηγορία των κόκκινων δανείων, των στεγα-
στικών, άρχισε η συζήτηση –και οφείλω να πω ότι ήµουν εκ των
πρώτων που την άνοιξα- να επεκταθεί η ισχύς της δικαστικής
απόφασης, που αφορά τον νόµο Κατσέλη, και στους εγγυητές,
για τον λόγο ότι µε την ισχύουσα νοµοθεσία, όταν προστατεύεται
ο πρωτοφειλέτης, ο εγγυητής καλείται να πληρώσει το σύνολο
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της αρχικής οφειλής µε όλους τους τόκους και τα έξοδα.
Βέβαια, η απάντηση που είχα τότε από τον κ. Παπαδηµητρίου

ήταν ότι οι εγγυητές είναι εύποροι και δεν χρήζουν προστασίας.
Θα το καταθέσω αυτό στα επίσηµα Πρακτικά, διότι υπάρχει κα-
ταγεγραµµένη η απάντηση του κ. Παπαδηµητρίου.

Δεν µένουµε, όµως, σε αυτό. Προ µηνός περίπου σε τηλεο-
πτική συζήτηση στο κανάλι «ΚΟΝΤΡΑ», όπως αναδηµοσιεύτηκε
και στην εφηµερίδα «ΤΟ ΠΑΡΟΝ ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ» –και θα κατα-
θέσω και το οπτικοακουστικό υλικό και το έντυπο υλικό- έγινε µια
συζήτηση µεταξύ του Ειδικού Γραµµατέα Ιδιωτικού Χρέους και
του Προέδρου συµβολαιογράφων και δηλώθηκε ότι πλέον προ-
στατεύονται οι εγγυητές των κόκκινων δανείων. 

Αναζήτησα, λοιπόν, τις τελευταίες διατάξεις, οι οποίες είχαν
εισαχθεί το καλοκαίρι σε τροποποίηση του νόµου περί υπερχρε-
ωµένων νοικοκυριών, και το µόνο που συνάντησα είναι ότι σε πε-
ρίπτωση που πληρώσει ο εγγυητής το χρέος του πρωτοφειλέτη,
να έχει δικαίωµα αναγωγής κατά του πρωτοφειλέτη. 

Εδώ, όµως, τίθεται το ερώτηµα: Εάν δεν µπορεί να πληρώσει
ο πρωτοφειλέτης, σηµαίνει ότι είναι αφερέγγυος και τότε καλεί-
ται ο εγγυητής αλλά εφόσον πληρώσει ο εγγυητής δεν θα λάβει
τίποτα από τον αφερέγγυο οφειλέτη. Είναι µία ψεύτικη ελπίδα
που του δίνετε.

Το ερώτηµά µου, λοιπόν, για να µην υπερβώ και τον χρόνο,
είναι: Αυτό που είπε ο ειδικός γραµµατέας, ότι προστατεύονται
οι εγγυητές, µπορεί η Κυβέρνηση να µας το προσδιορίσει ή υ-
πάρχει παραπληροφόρηση ενόψει και της λήξεως ισχύος του
νόµου Κατσέλη και αν µείνουν οι άνθρωποι αυτοί στα δηµοσιεύ-
µατα και στις ανακοινώσεις, θα είναι απροστάτευτοι και δεν θα
γνωρίζουν την τύχη τους; 

Γιατί οι εγγυητές καλούνται –και το υπενθυµίζω και τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε- να πληρώσουν το σύνολο του ποσού και όχι την
οφειλή που προσδιορίζει το δικαστήριο για τον πρωτοφειλέτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κύ-
ριος Υπουργός.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης): Κύριε Καρρά, κατ’ αρχάς να πω–θα συµ-
φωνήσουµε νοµίζω- ότι το θέµα των κόκκινων δανείων είναι πάρα
πολύ δύσκολο, πάρα πολύ βαρύ, που όµως οφείλουµε να το αν-
τιµετωπίσουµε ως χώρα. Και αυτό δεν µπορεί να γίνει µε ευχές.

Άρα, θα πρέπει να εφαρµοστούν µέτρα και να γίνουν πράξεις,
ούτως ώστε να µειωθεί ο όγκος των κόκκινων δανείων, διότι αυτό
επιβάλλει το δηµόσιο συµφέρον. Εάν δεν µειωθεί, το κόστος και
πάλι θα το πληρώσει ο ελληνικός λαός.

Στην προσπάθεια αυτή βεβαίως, εµείς ως Κυβέρνηση προσπα-
θούµε να πάρουµε όσα µέτρα µπορούµε για να προστατεύσουµε
την πρώτη κατοικία. Και από προηγούµενα βελτιώνουµε ό,τι µπο-
ρούµε.

Έτσι, λοιπόν, υπάρχουν µερικές βελτιώσεις σαφείς στον νόµο
του Ιουνίου, που αφορούν κατ’ αρχήν αυτό που είπατε. Αυτό δεν
είναι κακό. Είναι καλό να υπάρχει. Διότι, όπως γνωρίζετε πάρα
πολύ καλά, στις δανειακές συµβάσεις, ουσιαστικά υποχρεώνον-
ται να παραιτηθούν από την ένσταση διζήσεως.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Αντικειµενικώς αδύνατον.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µίας και Ανάπτυξης): Ναι. Υποχρεώνονται να παραιτηθούν, λέω,
από την ένσταση διζήσεως, αλλά όµως, είναι σηµαντικό το ότι
µπήκε.

Δεύτερον, επεκτείναµε την προστασία των εγγυητών και στα
επιχειρηµατικά δάνεια και όχι µόνο στα οικογενειακά, στα θέµατα
των νοικοκυριών. Άρα, λοιπόν, και στα επιχειρηµατικά δάνεια οι
εγγυητές µπορούν να τύχουν της προστασίας, εφόσον προσφύ-
γει ο πρωτοφειλέτης στον εξωδικαστικό µηχανισµό. Και µάλιστα
γίνεται και αυτόµατα χωρίς να χρειαστεί αίτηση του εγγυητού,
όπως χρειάζεται στα οικογενειακά.

Τρίτον, κάναµε ρυθµίσεις που διευκολύνουν την υποβολή αί-
τησης στον νόµο Κατσέλη–Σταθάκη από τους εγγυητές, µε την
έννοια ότι δεν απαιτείται από αυτούς να καταθέσουν τον όγκο
των δικαιολογητικών που απαιτούνται για τον πρωτοφειλέτη, και
είναι σηµαντικό.

Τέταρτον, αλλάξαµε στο πολυνοµοσχέδιο και στον νόµο του
Ιουνίου τη βάση υπολογισµού των ορίων προστασίας, που είναι

πάρα πολύ σηµαντικό. Από την αντικειµενική αξία πήγαµε στην
εµπορική αξία και αυτό έχει τεράστια σηµασία.

Τέλος, αποφασίσαµε, επίσης τον Ιούνιο και θα αρχίσει η εφαρ-
µογή του µέτρου από την 1/1/2019, να επιδοτήσουµε τις δόσεις
των στεγαστικών δανείων µε πολύ υψηλά ποσοστά επιδότησης.
Για οικογένειες που έχουν εισόδηµα έως 8.500 ευρώ η επιδότηση
θα φτάνει τα 95% και από εκεί και πάνω θα µειώνεται. Όµως, για
τους χαµηλόµισθους, τα χαµηλά εισοδήµατα η επιδότηση θα
είναι πάρα πολύ µεγάλη. Άρα, τα δάνεια θα εξυπηρετούνται και
αυτό είναι µια µορφή προστασίας πάρα πολύ σηµαντική. Και σε
αυτό µάλιστα, σε συνεννόηση µε τις τράπεζες, δεν θα χρειαστεί
καν να υποβάλλεται αίτηση. Θα έχουµε την εικόνα και θα δίνουµε
την επιδότηση απ’ ευθείας.

Ο Ειδικός Γραµµατέας Διαχείρισης Ιδιωτικού Χρέους κ. Κουρ-
µούσης, σε αυτήν τη συνέντευξη που αναφέρετε, προσπάθησε
να κινητοποιήσει τους εγγυητές και να τους πει για το ποια είναι
η προστασία που έχουν. Δηλαδή προσπάθησε να τους πει ότι εάν
προσφύγουν στον νόµο Κατσέλη-Σταθάκη, εάν προσφύγουν
στον εξωδικαστικό συµβιβασµό από την κατάθεση της αίτησης
έχουν προστασία και, βεβαίως, να ενηµερώσει το κοινό και για
όλα τα υπόλοιπα µέτρα. 

Δεν ειπώθηκε, λοιπόν, ότι υπάρχει µια γενική προστασία για
όλους. Και αφού θα τα καταθέσετε εσείς θα καταθέσω και εγώ
την αποµαγνητοφώνηση της συνέντευξης που αποδεικνύει ότι
καµία παραπληροφόρηση δεν υπήρξε. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, προσπαθεί να ενηµερώσει µε πάρα πολ-
λές πρωτοβουλίες τους ενδιαφερόµενους για το τι προστασία
µπορούν να έχουν, σας περιέγραψα µέτρα. Θεωρούµε ότι όλα
αυτά τα µέτρα, δεδοµένου του προβλήµατος, παρέχουν µια
επαρκή προστασία και διαβεβαιώνουµε ότι όσο υπάρχει η σηµε-
ρινή Κυβέρνηση αυτή η προστασία θα υπάρχει.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Αστέριος Πι-
τσιόρλας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.
Καρράς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, ως προς το ζήτηµα της προστασίας και των
παραµέτρων που περιγράψατε αφορούν κυρίως τους πρωτοφει-
λέτες. Θα πω, λοιπόν, επιγραµµατικά ότι για τον εξωδικαστικό
συµβιβασµό, που µιλήσατε, υποχρεωτικά συµµετέχει και ο εγ-
γυητής και στο τέλος, εάν επιτευχθεί ο συµβιβασµός, δεν απαλ-
λάσσεται παρά µόνο στο ποσοστό που γίνεται η ρύθµιση των
δανείων, όµως δεν απαλλάσσεται της ευθύνης αν δεν πληρώσει
ο οφειλέτης.

Δεύτερον, το αντικείµενο της ερώτησής µου ήταν για τους εγ-
γυητές στεγαστικών δανείων. Δεν έχω ανοίξει θέµα εξωδικαστι-
κού συµβιβασµού. Εποµένως, µένοντας στα όσα συζητήθηκαν
στην τηλεόραση και στα δηµοσιεύµατα, θα µου επιτρέψετε να
πω ότι ανακριβώς προέκυψε ότι υπάρχουν, από τη συζήτηση που
υπήρχε µε τον ειδικό γραµµατέα, καλά νέα, ότι πλέον οι εγγυητές
προστατεύονται µε ειδική διάταξη –δεν την έχω συναντήσει που-
θενά, αλλά αυτό λέει- η οποία δήθεν εντάχθηκε στο πολυνοµο-
σχέδιο.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης): Τα δηµοσιεύµατα ή η αποµαγνητοφώνηση;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Και η αποµαγνητοφώ-
νηση είναι εδώ και το στικάκι. Προς κατάθεση τα έχω, δεν τα έχω
για να τα κρατήσω.

Ψηφίστηκε µας είπαν πρόσφατα και ότι καλύπτει το 80% των
εγγυητών. Ο κόσµος, που διαβάζει ή ακούει, µένει µε την εντύ-
πωση ότι προστατεύεται. Δεν είναι όµως αληθές.

Αλλά ανεξάρτητα από αυτό, σχολιάζω το εξής: Υπήρχε πί-
στωση για τη συµµετοχή- συνεισφορά του δηµοσίου στα στεγα-
στικά δάνεια που είχαν υπαχθεί στον νόµο προστασίας υπερ-
χρεωµένων νοικοκυριών. Πρέπει να πω ότι επί τρία χρόνια δεν
είχε κινητοποιηθεί η διάταξη αυτή. Υπήρχε ένα ποσό περίπου
100.000.000 «παγωµένο» στον προϋπολογισµό και µόνο όταν
έκανα επίκαιρη ερώτηση στον κ. Δραγασάκη γιατί δεν έχουν δια-
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τεθεί τα χρήµατα αυτά, τότε κινητοποιήθηκε και η Κυβέρνηση.
Αυτό, όµως, δεν αφορά τους εγγυητές. Δεν συµµετέχει το δηµό-
σιο στην πληρωµή που τυχόν θα υποχρεωθεί να κάνει ο εγγυητής
µετά τη ρύθµιση του νόµου Κατσέλη για τον πρωτοφειλέτη. 

Δεν θέλω να γίνοµαι κουραστικός. Έχω να πω τούτο. Ο εγγυη-
τής οφείλει το σύνολο της οφειλής του πρωτοφειλέτου, εάν δεν
υπαχθεί σε κάποια ευνοϊκή ρύθµιση ύστερα από θετική δικαστική
απόφαση Και σε αυτό θα πρέπει να συµφωνήσετε, κύριε Υ-
πουργέ, διότι δεν υπάρχει αντίλογος. Εσείς είπατε ότι ο εγγυη-
τής παραιτείται την ένσταση της διζήσεως. Εποµένως, κατά την
υπογραφή της δανειακής σύµβασης -βεβαίως, σχολιάζοντας το
«ένσταση διζήσεως»- ο σύζυγος, η µητέρα, το παιδί του απλού
πολίτη που πάει να πάρει στεγαστικό δάνειο δεν γνωρίζει καν τι
είναι, όπως δεν γνωρίζει καν τι είναι η ένσταση της διαιρέσεως -
µην µπούµε στα νοµικά τώρα, καταλαβαίνετε τι εννοώ. 

Συνεπώς, έρχεται –και εµένα µε απασχολεί- το ζήτηµα των εγ-
γυητών και δεν έχω ακούσει από την απάντησή σας πώς ακριβώς
προστατεύεται. Περιγράψατε ότι προστατεύεται ο πρωτοφειλέ-
της µε τις τελευταίες ρυθµίσεις -υπάρχει µία διαφορά- είπατε ότι
τα δικαιολογητικά που καταθέτει κανείς είναι λιγότερα -δεν
αφορά και πάλι τον εγγυητή αυτό το θέµα- και µένει η εντύπωση,
εγώ τουλάχιστον αυτή εισέπραξα, από τη συζήτηση στην τηλεό-
ραση και από τα δηµοσιεύµατα ότι ο εγγυητής δεν χρειάζεται να
κάνει τίποτα. Και σε αυτό εστιάζω τον σχολιασµό µου περί πα-
ραπληροφόρησης, διότι όπως τοποθετηθήκατε, ο εγγυητής πρέ-
πει να ενεργήσει. Το γνωρίζει ο εγγυητής ότι πρέπει να πάει να
υπαχθεί αν έχει τις προϋποθέσεις;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σηµειωτέον –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- χθεσινά δηµοσιεύ-
µατα δίνουν εκκρεµείς υποθέσεις στον νόµο Κατσέλη εκατόν πε-
νήντα επτά χιλιάδες εκατόν σαράντα έξι -του πρώτου εξαµήνου
του 2018 στοιχεία- εκ των οποίων περίπου πενήντα χιλιάδες
έχουν εκδικασθεί. Πώς θα τύχουν προστασίας οι υπόλοιπες; Ο
νόµος υποτίθεται ότι τελειώνει. Δεν ξέρω εάν η Κυβέρνηση θα
αποφασίσει την παράταση. Καλό θα ήταν να ακούσουµε για την
παράταση, εάν αποφασιστεί και σήµερα επ’ ευκαιρίας αυτής της
συζήτησης. 

Παραµένει το ερώτηµά µου: Ο εγγυητής πώς πραγµατικά προ-
στατεύεται όταν δεν γνωρίζει ότι πρέπει να πάει δικαστικά ή όταν
δεν έχει τις προϋποθέσεις για να πάει δικαστικά και κάποια
στιγµή έχει ρυθµιστεί το χρέος του πρωτοφειλέτη ή και έχει συ-
νεισφέρει το δηµόσιο, εγώ δεν λέω όχι, αλλά η διαφορά που
υπάρχει µεταξύ συνολικής οφειλής και ρύθµισης, την πληρώνει
ο εγγυητής. 

Αυτό πρέπει να προστατεύσουµε, κύριε Πρόεδρε. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος - Δηµήτριος Καρ-

ράς καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έγινε κατανοητό,
κύριε Καρρά. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΠΙΤΣΙΟΡΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µίας και Ανάπτυξης): Η προστασία, η επιδότηση του στεγαστι-
κού δανείου από 1ης Ιανουαρίου σηµαίνει ότι τα δάνεια αυτά θα
εξυπηρετούνταν. Άρα, δεν θα υπάρχει ανάγκη να πληρώσει ούτε
ο πρωτοφειλέτης κάτι παραπάνω, ούτε και ο εγγυητής. Αυτό
αποτελεί µορφή προστασίας. 

Δεύτερον, ο κ. Κουρµούσης αυτό ακριβώς προσπάθησε να πει,
ότι για τα στεγαστικά δάνεια οι εγγυητές θα πρέπει να προσφύ-
γουν και αυτοί, προκειµένου να έχουν προστασία. Και σε αυτό
έχουµε πάρει πάρα πολλές πρωτοβουλίες µε πάρα πολλές ηµε-
ρίδες στην Ελλάδα, δηµιουργώντας πολλά γραφεία ενηµέρωσης
και έχουµε και στοιχεία για το πόσες χιλιάδες άνθρωποι έχουν
εξυπηρετηθεί από αυτές τις διαδικασίες, προκειµένου να ενηµε-
ρωθούν. Αυτό, λοιπόν, που κάνουµε και µε τους εγγυητές είναι
ότι τους κινητοποιούµε για να ξέρουν ότι πρέπει να κινηθούν και
αυτοί παράλληλα µε τον πρωτοφειλέτη. 

Επίσης, ανεξάρτητα εάν θα ολοκληρωθεί ή όχι η διαδικασία,
από τη στιγµή που υποβάλλεται η αίτηση, παύει κάθε διαδικασία
πλειστηριασµού ή οτιδήποτε άλλο. Άρα, και µόνο µε την υπο-
βολή, ξεκινά η περίοδος προστασίας.

Επίσης, το επαναλαµβάνω γιατί είναι πάρα πολύ σηµαντικό, η
αλλαγή των ορίων, βάσει των οποίων υπολογίζεται το τι προστα-
τεύεται, είναι πάρα πολύ σηµαντική και δεν πρέπει να την αγνο-
ούµε. Άρα, δεδοµένων των συνθηκών, επαναλαµβάνω, κάνουµε
το µέγιστο που µπορεί να γίνει αυτή τη στιγµή. Κάνουµε το µέγι-
στο για να προστατευθούν και οι πρωτοφειλέτες και οι εγγυητές. 

Επιµένετε στην οµιλία σας και καλά κάνετε για τους λόγους
που είπατε - συµφωνώ απολύτως στο τι πρέπει να γίνει- όµως,
όπως γνωρίζετε, έχουµε µία νοµοθεσία για τους εγγυητές. 

Αυτά τα µέτρα που σας ανακοίνωσα πριν, η δυνατότητά τους
να προσφύγουν, που πρέπει να το ξέρουν, για να τύχουν της
προστασίας, η παύση κάθε κίνησης εναντίον τους µε την υπο-
βολή της αίτησης, η διευκόλυνσή τους να µην χρειάζεται να
έχουν φάκελο χαρτιών -οι εγγυητές, όχι οι πρωτοφειλέτες, αυτό
υποχρεούται η τράπεζα να το προσκοµίσει άµα τη καταθέσει της
αιτήσεως- είναι πάρα πολύ συγκεκριµένα µέτρα. 

Επαναλαµβάνω ότι ο κ. Κουρµούσης µε την ευθύνη που έχει
προσπάθησε από την τηλεοπτική αυτή εκποµπή ακριβώς αυτά
να πει και µε βάση αυτά να κινητοποιήσει τους εγγυητές. 

Νοµίζουµε ότι όλα αυτά µαζί διαµορφώνουν ένα πλαίσιο προ-
στασίας και δεσµευόµαστε –επαναλαµβάνω ότι δεν θέλω να µπω
σε λεπτοµέρειες- ότι όσο είναι η Κυβέρνηση αυτή, το πλαίσιο
αυτό δεν θα διαταραχθεί. Μέχρι στιγµής έχουµε εξασφαλίσει για
την πρώτη κατοικία πολύ σηµαντική προστασία και για τους πρω-
τοφειλέτες και για τους εγγυητές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Στο σηµείο αυτό ολο-
κληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 11.26’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Δευτέρα 5 Νοεµβρίου 2018 και ώρα 18.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων.

846 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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